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A tARtAlOmBÓl

Ki ezt gyűjt, ki azt. Mind-
annyiunk életében vannak 
olyan dolgok, melyeknek 
kiemelkedő jelentőséget tu-
lajdonítunk. régebben nagy 
divat volt a bélyeggyűjtés, 
az egykori szocializmusban 
virágzott a sörösdobozok és 
gyufásskatulyák rögeszmés 
halmozása. Ma ez már elég 
viccesen hangzik, de azért 
furcsa gyűjtőszenvedéllyel 
megáldott emberek ma is 
akadnak. stoller Árpád 
történelem szakos hallga-
tó például apró digitális 
felvevővel különböző gép-
kocsik hangjaira vadászik 
szabadidejében. Mivel elég 
sokat utazik, országonkénti 
bontásban tárolja az eddig 
összegyűjtött hangokat. 
Kubában is járt már, ott 
lerobbanásközeli állapotban 
leledző egykori országúti 
cirkálók motorjait tesztelte, 
míg Izlandon értékes régi 
Volkswagen mikrobuszra 
bukkant. Az például úgy 
búgott, hogy Árpád füle 
kellemesen bizsergett, mi-
közben hallgatta. Érdekes 
hobbi ez, meg kell hagyni, 
nem is ártott vele senkinek 
a lelkes fiatalember, mígnem 
egyszer komoly barátnője 
lett. A lány közölte, hogy vá-
lasszon,  vagy ő, vagy a kü-
lönleges gyűjtőszenvedély.

szegény stoller Árpád 
feje most nagyon fő. Már 
hogy döntsön egykönnyen 
élete két szerelme között? 
Maguk mit tennének a he-
lyében?

Buczer Zsombor



2024. április4  unideb.hu HÍREK

DE Családi Nap – május 18.
Korlátlan családi nappal és bérlet-

kedvezménnyel erősíti tovább együtt-
működését a Debreceni Egyetem és 
a Zoo Debrecen. A megállapodást 
Bács Zoltán kancellár és Nagy Gergely 
sándor ügyvezető igazgató írta alá a 
debreceni állatkertben. Immár hagyo-
mány, hogy az állatkert ad otthont a DE 
éves májusi Családi Napjának, amelyen 
az idei évtől létszámkorlát nélkül várja 
díjmentes belépéssel és programokkal 
az előzetesen regisztráló és unipass kár-
tyájukat felmutató egyetemi dolgozókat 
és családjukat. Az unipass kártyával 
rendelkező egyetemi polgárok továbbá 
10 százalékos kedvezménnyel válthatnak 
éves sétáló-, Élmény- vagy VIP-bérletet 
a pénztárakban.

Japán vendégek
Március 13-án a DE Bölcsészettudományi Kar szociológia 

Tanszékére látogatott egyetemünk alumnus doktora, Kodzsima 
rio, a Chubu Egyetem (Japán) tanára tanítványaival. A japán 
oktatónak több munkája jelent meg egyetemünkről, városunkról 
és a hazai társadalom történéséről. A képen Kodzsima rio, Inoue 
Yuki, Takashima Miyuki és Baba Hiromi a vendéglátókkal: Csoba 
Judit professzorral és szekeres Melinda ny. docenssel, aki a vendég 
témavezetője volt.

SET-siker a BMW-nél 
Hatalmas elismerés érte a Debreceni Egyetem sportdiagnosz-

tikai, Életmód és Terápiás Központját (sET), miután március 
végén megnyitotta a BMW Group Gyár Debrecen egészségügyi 
központjában kialakított fizikoterápiás- és gyógytornász komp-
lexumát. A létesítmény a dolgozók rehabilitációját segíti majd. 
A stratégiai kapcsolat nem újkeletű a sET és az Északnyugati 
Gazdasági Övezetben, 400 hektáron épülő BMW gyár között, 
hiszen a vállalat 2019 óta a Debreceni Egyetem Nagyerdei stadi-
onban található ultramodern egészségügyi centrumában végzi az 
alkalmazottai égészségügyi szűrővizsgálatait.

Üzbég együttműködés 
oktatói, kutatói és hallgatói mobilitást, valamint közös képzése-

ket és kutatási projekteket kezdeményez a Debreceni Egyetemmel 
a samarkand state Architecture and Construction university, az 
erről szóló megállapodást az intézmények rektorai írták alá április 
11-én. Cigdem Turkyilmaz a Műszaki és a Gazdaságtudományi 
Karra is ellátogatott. A Debreceni Egyetemen 44 üzbég hallgató 
tanul jelenleg, számuk a legutóbbi éves statisztika óta megduplá-
zódott. Legtöbben közülük az Informatikai, az Egészségtudományi 
és a Műszaki Kar szakjait választották, hárman pedig doktori 
képzésben vesznek részt.
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Sportönkéntesek, figyelem! 
További önkéntesek jelentkezését várja az Európai Egyetemi 

Játékok helyi szervezőbizottsága a debreceni versenyeinek le-
bonyolításához. A kontinens legnagyobb multisporteseményét 
július 12–24. között rendezik 17 sportágban Miskolcon és a cívis-
városban. Debrecen a 3×3 kosárlabda-, a labdarúgás-, a futsal-, a 
kézilabda-, a strandkézilabda-, az asztalitenisz- és a tollaslabda-
versenyeknek ad otthont. Körülbelül 3000 sportoló részvételére 
számítanak a cívisvárosban. A szervezők április végéig várják a 
hazai és nemzetközi önkéntes segítők jelentkezését, az EuG2024 
hivatalos weboldalán: eug2024.eu/volunteers

Üvegfalra írt költészet 
A Debreceni Egyetem külföldi és magyar hallgatói közül többen kedvenc versidézetüket írták fel az Élet- és Természettudományi 

Könyvtár üvegfalára. A DE Egyetemi és Nemzeti Könyvtár 2024-ben is csatlakozott a Posztolj verset! mozgalomhoz, így április 11-
én, a magyar költészet napján már csaknem tizedik alkalommal tartotta meg hagyományossá vált akcióját. A könyvtár munkatársai 
a könyvtár előtt ösztönözték az arra járó hallgatókat, hogy osszák meg hallgatótársaikkal a nekik oly kedves idézeteket.

GTIDEA-ösztöndíjakra 
Meghirdette a tudományos életpályát ösztönző elismerések idei 

pályázatait a Gróf Tisza István Debreceni Egyetemért Alapítvány. 
Ebben az évben is a kuratórium hozza majd meg a végső döntést 
arról, hogy kik érdemesek a Publikációs Díjra, a Kiválósági PhD 
Ösztöndíjra, valamint a GTIDEA Professzora címre. Az alapítvány 
2023-ban határozott arról, hogy ösztöndíjakkal ismeri el az in-
tézményben kiemelkedő tudományos munkát végző, nemzetközi 
szinten is jelentős eredményeket elért kutatókat, oktatókat. Infó: 
a www.gtidea.hu/osztondijak oldalon, email: palyazat@gtide.hu. 
Benyújtási határidő: április 30., kedd éjfél.

Rita Ora is a Campuson
A július 24. és július 28. közötti Campus Fesztivál első nem-

zetközi neveit februárban jelentették be: akkor derült ki, hogy 
Debrecenbe jön a Dimitri Vegas & Like Mike, Martin solveig, a 
Mando Diao, a Danko Jones, Gayle és a trinidadi reggae-dancehall 
énekesnő, Queen omega is. Ezt a névsort rita ora koronázza 
meg, a koszovói származású popsztár a Campus zárónapjának fő 
fellépője lesz, így a Nagyszínpadnál olyan slágerekre készülhetnek 
a fesztiválozók mint a ’Body on Me’, az ’I Will Never Let You 
Down’, vagy a 372 milliós megtekintésnél járó ’Anywhere’, vagy 
az 550 milliót is meghaladó ’Let You Love Me’.
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Humánerőforrás-képzést, hallgatói ösztöndíjprogramot, 
közös kutatás-fejlesztési tevékenységet és egy akkumu-
látorkutató intézet létrehozását érintő együttműködési 
megállapodást kötött a Debreceni Egyetem az Eve Power 
Hungary Kft.-vel. A világ kilencedik legnagyobb akku-
mulátorgyártója, a kínai Eve Power Debrecenben építi fel 
első európai üzemét. 

szilvássy Zoltán rektor a március 22-ei együttműködési megálla-
podás aláírásakor a kínai partnerségek jelentőségét hangsúlyozta a 
Debreceni Egyetem nemzetközi kapcsolatrendszerében.

– Amikor 25 évvel ezelőtt Debrecenbe érkeztem, éppen egy kí-
nai intézmény, a heilongjiangi egyetem volt az első partner, akivel 
megállapodást kötöttünk, mégpedig a hagyományos kínai orvoslás 
módszertanáról és termékeiről. Azóta már több mint 400 kínai 
intézménnyel van kapcsolatunk, egyetemekkel, tartományokkal, 
és olyan jelentős cégekkel is, mint például a China Construction 
Development. Megtisztelő, hogy most újabb meghatározó kínai 
vállalat lép be az egyetem együttműködési rendszerébe – mondta 
szilvássy Zoltán. 

Az intézményvezető felidézte, hogy az egyetem első hazai 
felsőoktatási intézményként csatlakozott az Egy övezet, egy út 
programhoz, és örömét fejezte ki azzal kapcsolatban, hogy nemrég 
megalakult a Zöld Egy övezet, egy út kínai program is, melyben 
az akkumulátorgyártás, az elektromos energia zöld termelése és 
tárolása kap hangsúlyt.

– Az együttműködési megállapodásunk tartalmi elemei között 
szerepel a humánerőforrás-képzés,  az egyetemmel közös kutatás-
fejlesztés is, de mindezek mellett kiemelkedő szempont számunkra, 
hogy az önök, illetve az önökéhez hasonló, zöldenergia-termelésben 

Kínai világcég a DE új partnere 

és -felhasználásban élen járó kínai vállalatok révén világméretű 
gazdaságfejlesztési programokhoz csatlakozhat a Debreceni Egye-
tem – hangsúlyozta szilvássy Zoltán.

A rektor ezt alátámasztva kiemelte, hogy a kínai vállalatok több 
elektromos energiát termelnek és tárolnak, mint az utánuk követ-
kező tíz ország a világon együttvéve. 

Az Eve Power Hungary Kft. képviseletében Anson Chen vezér-
igazgató idézte fel a kapcsolatfelvétel kezdeti lépéseit. 

– 2019-ben jöttem először Magyarországra. Mély benyomást 
tettek ránk az itteni gazdasági folyamatok, az emberek nyitottsága, 
illetve a rendkívül intenzív egyetemi kutatási tevékenység. A Deb-
receni Egyetemen tett első látogatásomon is rengeteg tehetséges 
emberrel találkoztam – emelte ki Anson Chen.

A vezérigazgató különleges jelentőséget tulajdonít a hallgatók 
támogatásának. 

– Azért roppant fontos számunkra a sok tehetséges fiatal, mert 
az az iparág, amit képviselünk, a lítium akkumulátorok gyártása, 
alapvetően folyamatos és hatékony kutatás-fejlesztési tevékeny-
séget igényel. Termelőegységeink Kínában és Malajziában szoros 
kapcsolatban állnak a helyi oktatási intézményekkel, egyetemekkel, 
egyrészt ösztöndíjakat adnak a hallgatóknak, másrészt kutatási 
projektekbe is bevonják őket. reményeink szerint ezek a kapcso-
lódási pontok a Debreceni Egyetemmel is megvalósíthatók, de 
mindezeken túl bízom abban is, hogy együttműködésünk közös 
vegyészeti, illetve műszaki kutatásokra is kiterjed majd – bizakodott.

Anson Chen a dokumentum aláírása kapcsán úgy fogalmazott: 
meggyőződése, hogy az oktatás támogatása valójában a jövőbe, a 
jövő generációjába történő befektetés.

 Sajtóközpont – TH
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Életének 56. évében, 2024. április 5-én elhunyt Felföldi János ag-
rármérnök, a Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Kar Vidék-
fejlesztési és Funkcionális Gazdálkodási Intézet egyetemi docense.

A Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Karának emblemati-
kus egyetemi docense, Felföldi János TANÁr Úr, 55 éves korában 
tragikus hirtelenséggel távozott közülünk 2024. április 05-én. Itt 
hagyott minket, kíméletlenül nagy, betölthetetlen űrt hagyva maga 
után. A hír, mely futótűzként terjedt el ezen a szomorú pénteki 
délelőttön, mindenkit sokkolt, aki ismerte Jánost, azaz Janit. Töb-
ben abban bíztak, azzal hívtak minket, hogy ez nem lehet valós hír, 
hiszen Jani nem halhat meg, ez csak valami kacsa, rossz emberek 
feltörtek Facebook-fiókokat, és ez csak egy morbid áprilisi tréfa. 
sajnos nem ez történt.

Dr. Felföldi János 1968. szeptember 25-én Újfehértón látta meg 
a napvilágot, középiskolai tanulmányait Nyíregyházán, a Vasvári 
Pál Gimnáziumban végezte, ahol 1986-ban érettségizett. Felsőfokú 
tanulmányait – 1 év sorkatonai szolgálatot követően – a Debreceni Agrártudományi Egyetem (DATE) Mezőgazdaságtudományi 
Karán kezdte meg, ahol 1993-ban először felsőfokú vadgazda képesítést, majd ezt követően okleveles agrármérnök végzettséget 
szerzett. Akkoriban azon kevesek közé tartozott, akik angol–magyar szakfordító szakirányos hallgatóként egy szemesztert 
Írországban, a university College of Cork intézményben tölthetett, ahol élelmiszer-gazdasági és marketing tárgyakat hallgatott. 

Munkája, illetve életútja során 23 sikeres évet töltött el a felsőoktatás területén. 1994-ben először mint doktorandusz (PhD) 
hallgató kapcsolódott be a Debreceni Egyetem egyik jogelőd intézményében, a Debreceni Agrártudományi Egyetemen zajló 
szakmai munkába. Már ekkor elkezdte oktatói tevékenységét, az egyetemi hallgatók legnagyobb megelégedésére. Doktori 
disszertációját „Vezetési és munkaszervezési összefüggések vizsgálata marhahústermelő gazdaságokban” címmel készítette el 
Nagy Tibor professzor úr témavezetésével, melyet „summa cum laude” minősítéssel védett meg 2001-ben a gazdálkodás- és 
szervezéstudományok területén; „A mezőgazdasági vállalkozások és a vidékfejlesztés ökonómiája” c. akkreditált PhD-program 
keretein belül. János ténylegesen is magáénak vallotta az élethosszig tartó tanulás eszmeiségét, ennek megfelelve 1997-ben a 
Miskolci Egyetem Gazdaságtudományi Karán közgazdasági szakokleveles mérnök és 2022-ben a széchenyi István Egyetemen 
precíziós mezőgazdasági szakmérnök másoddiplomát szerzett. Habilitált doktorrá 2014-ben nyilvánította a Debreceni Egyetem 
a gazdálkodás- és szervezéstudományok területén. Egyetemi tanári pályázatát 2024. év elején nyújtotta be, melyet a GTK Kari 
Tanácsa egyhangúlag támogatott. 

Négy éven keresztül látta el a balmazújvárosi Kvaliko TÉsZ fejlesztési igazgatói, majd később ügyvezető igazgatói feladatait. 
2001-ben tanársegédi kinevezést kapott a DATE Vezetési és Munkaszervezési Tanszékére. oktatója volt különböző mezőgazdasági 
ágazatokat tárgyaló munkaszervezés tantárgyaknak, de a vezetési ismeretek oktatása is a feldatatai közé tartozott. Ekkor prof. dr. 
Kurucz Gyula vezetése alatt és prof. dr. Nagy Tibor szakmai irányítása mellett dolgozott. Később a Vállalatgazdaságtani Tanszék 
kollektívájába került, ahol 2002–2005 között adjunktusként, majd 2006-tól egyetemi docensként prof. dr. Nemessályi Zsolt és 
prof. dr. Nábrádi András irányítása mellett a vállalatgazdaságtani tantárgycsoport tantárgyainak oktatásába kapcsolódott be, 
továbbá Vezetői gazdaságtan c. tantárgyat tanította nemzetközi MBA-képzésben. Az általa oktatott tantárgyak többségükben az 
Msc/MA és a PhD-képzéshez kapcsolódnak, mindamellett, hogy oktatói életpályája során tanított 5 éves egyetemi, szakirányú 
továbbképzési szakokon, szakmérnök és MBA képzésben, továbbá FsZ/FosZ és Bsc/BA alapszakon, mind graduális, mind 
posztgraduális szinten. Tanársegéd kora óta tartott egyetemi előadásokat, gyakorlatokat és vezetett szemináriumokat. 2014-
ben került át a Logisztika Menedzsment Tanszékre, ezt követően 2015-től a DE GTK Alkalmazott Informatika és Logisztika 
Intézetének volt az intézetigazgatója. Hét éven keresztül volt a Tormay Béla szakkollégium igazgatóhelyettese, mely feladatot 
– Csizmazia Zoltán professzor úrral és a hallgató közösséggel együttműködve – mindvégig nagy odaadással és lelkesedéssel 
végzett. 2015-től a Gazdaságtudományi Kar Ihrig Károly szakkollégiumának igazgatói posztját töltötte be, így segítve a kar 
tehetséggondozási tevékenységét. Kezdeményezésére indult el és jött létre a szakkollégiumok tudományos konferenciája. Egy 
magyar nyelvű és három angol nyelvű tudományos folyóiratnak volt a szerkesztőbizottsági tagja.

oktatási tevékenysége két fő pillér mentén szerveződött: az egyik az élelmiszergazdasághoz, azon belül is főleg az agrárgaz-
dasághoz kapcsolódott, míg a másik az általános logisztika menedzsmenthez, valamint az ellátási lánc (ellátási háló) menedzs-

Felföldi János
(1968–2024) 
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menthez. Tanár Úr kiemelten kezelte a gyakorlati képzést, amelynek keretében hallgatói üzemi gyakorlatokon vettek részt, és 
számos alkalommal szervezett számukra tanulmányutakat és üzemlátogatásokat (Jánost idézve: „Kedves Hallgatóim, ezek nem 
kirándulások, hanem tanulmányutak”). Összesen 62 hallgató esetében látott el sikeres védéssel záruló konzulensi feladatokat 
diploma- és szakdolgozatok esetében. 5 szakkönyvben/tankönyvben szerzőként vett részt, 10 szakkönyvben/tankönyvben 
szerkesztői feladatokat látott el, továbbá 45 magyar és angol nyelvű könyvfejezet szerzője. Külön büszkeséggel töltötte el, hogy 
2007-ben elnyerte a legjobb előadás tartásáért az Év oktatója Díjat, melyet a Debreceni Egyetem Agrárgazdasági és Vidékfej-
lesztési Kara a Hallgatói Önkormányzattal közösen adományozott részére. Hallgatói nemcsak díjak formájában, hanem a róla 
megfogalmazott véleményükben is elismerték Tanár Úr felkészültségét és kivételes oktatói kvalitásait. szaktudását és gyakorlati 
tapasztalatát, óráinak figyelemfelkeltő jellegét, rugalmas és hallgatóbarát hozzáállását visszatérően említették a hallgatók. Erős 
oktatói hatására jellemző, hogy hallgatói közül sokan nem egyszerűen kedvenc tárgyként jellemezték az általa tartott kurzusokat, 
de egész szakmai életpályájukra is kiható módon kötelezték el magukat az adott szakterület mellett. Ezek a végzett hallgatók 
ma már gyakorló szakemberként alkalmazzák az általa tanítottakat, ezzel is igazolva dr. Felföldi János iskolateremtő hatását.

Tanított, és közben tanult. Több mint 10 külföldi tanulmányútja során, főleg angol nyelvterületen szerzett ismereteket. Ta-
nulmányútjain kutatási ismereteit bővítette, kapcsolatokat épített, pályázatokban vett részt, elnyert kutatási témákat irányított. 
A más kultúra iránti fogékonysága jellemét is befolyásolta, a szakmai ismeretek bővítésén túl új világlátást, a változások iránti 
érzékenységét is formálta. Kezdeményezésével alakult meg a Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Karán az „Üzleti megoldá-
sok és digitális alkalmazások kutatócsoport”, mely a vállalkozások üzleti folyamatainak hatékony és eredményes menedzselését 
lehetővé tevő üzleti megoldások és digitális alkalmazások feltárását végzi.

Az agrárökonómia különböző szakterületeivel foglalkozott, hallgatókat nevelt, számos, e területen működő szervezet alapító 
tagja, aktív közösségi résztvevőjévé vált. A szűkebben vett szakmai érdeklődésén túl az értelmiségi lét szinte minden ágában 
tájékozott volt. Bölcs ember fiatalon – mondták, hiszen megszerzett tudását mindig igyekezett átadni tanítványainak, szűkebb 
vagy tágabb közösségének. személyében nemcsak egy kiváló egyetemi oktatót, hanem az egyetemi közösségi élet egyik motorját 
is elvesztettük. A sárgulás, a különböző szakestek vagy a felezések rendezvényei elképzelhetetlenek nélküle. olyan szenvedély 
hajtotta ezeken a rendezvényeken is, amely bárkit képes volt magával ragadni.

szakmai munkáját számos díjjal ismerték el, ennek megfelelően 2005-ben Dékáni Elismerő oklevelet, 2007-ben Év oktatója 
Díjat, 2008-ban Pro Educatione Agriculturae Díjat, 2010-ben Kiadói Nívódíjat, 2012-ben Tankönyv Nívódíjat, 2012-ben Deb-
receni Agrárkutatásért Emlékérmet, majd 2022-ben Kádár Béla Díjat vehetett át. 2003–2006 között Békésy György Ösztöndíjas, 
majd 2009–2012 között Bólyai János Kutatási Ösztöndíjas volt.

János szerette azt, amit csinált, hittel vallotta, hogy számára az igazi kihívás egy „Ellátásilánc menedzsment tudományos 
műhely/iskola” megteremtése, amihez hozzá is kezdett, és diákkörös, majd doktori hallgatók bevonásával szisztematikusan 
épített. sajnos ez a mű nem készült el teljesen... Nyugtassa meg a tény elhunyt kollégánkat, hogy kollégái, tudományos téma-
vezetésével doktori fokozatot szerzett hallgatói továbbviszik eszméjét, és megvalósítják elképzeléseit. Témavezetésével összesen 
négy doktorandusz szerzett fokozatot, közülük ketten a Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Karának oktatójaként ápolják 
tovább témavezetőjük örökségét, míg két külföldi, fokozatot szerzett hallgatója hazájában és Nyugat-Európában folytatja az 
együtt megkezdett kutatásokat. További négy (három magyar és egy külföldi) abszolvált doktorandusza a jövőben szerez majd 
fokozatot, témavezetőként pedig napjainkban négy külföldi és két magyar PhD-hallgató kutatómunkáját irányította. Dr. Felföldi 
János ezzel a teljesítményével is igazolta elhivatottságát a tudományos utánpótlás területén, tudása, kutatásainak hatása pedig 
a világ számos helyén jelenik majd meg az egykori doktoranduszok tudományos munkásságában.

Családja iránt érzett őszinte és mély szeretete áthatotta igaz társának, feleségének, szilviának, valamint két közös gyermekük 
életét is. Mindig büszkeséggel mesélte a baráti körben mindazokat a sikereket, amelyeket felesége és fiai értek el.

Az a szakmai közösség, amelyet oly nagy odaadással, hozzáértéssel és szeretettel vezetett, most fogja csak igazán megérteni, 
mekkora értéket vesztett kollégánk örök nyugovóra térésével.

„Non omnis Moriar” azaz „Nem halok meg teljesen, sok minden, ami bennem él, elkerüli a halált” írta Horatius, és ezzel 
mi is egyetérthetünk. Igen, Felföldi János neve még sokáig köztünk fog élni.

Dr. Felföldi János halálával a hazai és nemzetközi agrárközgazdasági közösséget pótolhatatlan veszteség érte. A szakmai és 
tudományos üléseken általa megfogalmazott kérdések és válaszok, szenvedélye, elkötelezettsége, lényeglátása, sajátos humora 
és „Nyuszikás viccei” mindannyiunknak hiányozni fognak. János szakmai és tudományos örökségét tanítványai viszik tovább, 
ezzel is ápolva és gazdagítva Debreceni Üzemtani Iskola hagyományait.

Dr. Felföldi Jánost a Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Kar saját halottjának tekinti.
Közös kedvencünk, a magyar rockzene egyik dalának klasszikussá vált soraival búcsúzunk:

„Zöld csillag, kihunyt az égen
 csónak partot ér
Hideg csendben fekete minden
Legyen az álmod, legyen az álmod szép”

A Gazdaságtudományi Kar, és a barátok nevében
Prof. Dr. szűcs István 
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Óriási érdeklődés övezte a Bölcsészettudományi Kar HÖK és 
a KLK KKB közös szervezésében életre hívott Day offot, amely 
megannyi izgalmas szórakozási lehetőséggel várta a vendégeket – 
teljesen ingyen a Kossuth Lajos Kollégiumok közötti téren, április 
11-én, csütörtökön. 

Az első egyetemi polgárok már délben elfoglalták jól megérde-
melt helyüket a kihelyezett sörpadokon. Talán egy kicsit a költészet 
napját is emlékezetükben tartották, még az is megeshet, hogy Deb-
recen város napjára is koccintottak egyet, a legtöbben mégis a Day 
off miatt érkeztek a helyszínre. Érdeklődők, résztvevők egyaránt, 
hiszen a kezdés után rögtön megteltek a söröspoharak, repültek 
a pingponglabdák, elrajtolt az igen népszerű sörpongverseny, a 
zene pedig töretlenül szólt az erősítőkből. A Koli Klub kitelepülése 
frissítők széles kínálatával várta a szomjas bulizókat, akik erejüket 
boxgépen is kipróbálhatták, valamint a 3-as számú Kossuth Kollé-
gium mellett airsoft-célbalövés várta a katonák világa és a fegyverek 
szerelmeseit. 

A sörpong befejeztével délután három órakor érkezett a nap egyik 
fénypontja, hiszen megtelt az 1-es kollégium előtti pódium – vissza-
tért a uDream. Énekes produkció, akrobatikus mutatványok, stand 
up is akadt a kulturális repertoárban, így természetesen érthető, 
hogy a négytagú zsűrinek rendkívül nehéz volt meghoznia a végső 

És robbant a Kolitér…
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döntést. A zsűri tagjai: Kovács Eszter Csilla – a DEHDK Pr- és saj-
tóiroda vezetője, Varga Krisztián – a DEHÖK Egyetem téri campus 
alelnöke, Krizsán Tibor – üzemeltetési és kollégium igazgató és 
Ölveti László – Egyetemi Élet főszerkesztő, a zsűri elnöke. 

Az első díjat végül a nigériai Itaha Favour hódította el, má-
sodikként Balázs Diána Amanda végzett, a bronzérem büszke 
tulajdonosa pedig Czifra Balázs lett. Az Egyetemi Élet különdíját 
Kerekes Anna Krisztinának ítélte a zsűri, a Díszpolgár Magazin 
oklevelét és ajándékát pedig Müller róbert vihette haza. utóbbi két 
versenyző különdíja továbbá, hogy e lapok bemutatkozó interjút 
készítenek velük. 

Ennyi izgalom és esemény után nyilvánvaló volt, hogy a kuliná-
ris élvezeteknek is hódolni kell. A szervezők által osztott ingyenes 
jegyek ellenében hot dogot fogyaszthattak az érkezők, valamint 
ingyen fröccs és vattacukor is jelentős számban rendelkezésére 
állt a „majálisozóknak”. Az éj leszálltával sem csendesült el a 
környék, hiszen bár a Kolitér kiürült, a bulizó egyetemista nép 
áttért a Kolkávba, ahol hajnalig folytatódott a buli. A rendezvény 
népszerűségét tekintve alighanem hagyományteremtő eseményről 
beszélhetünk, a résztvevők ugyanis egyedülálló élmények részesei 
lehettek. 

Barna Marci, fotó: Löki Viktor, Schuszter Bálint
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A Campus Fesztivál mindig is híres volt arról, hogy kínála-
tában mindenki megtalálhatja a kedvére valót. Rockerek 
és technókedvelők, dzsesszista pisták és popperek egy-
aránt rábukkanhatnak olyan előadókra, akiket szívesen 
meghallgatnak és megnéznek. Ha kijössz 
július 24–28. között a megszokott helyszínre, 
igazi stíluskavalkádban lesz részed.

Mönyhercz Pipi régi ismerősünk. Van, aki e nevet nem isme-
ri? Pipi egy fogalom, Pipi egy sztár a maga környezetében. 
Emlékezzünk csak, ő volt az, aki feltalálta a póló-újrahasz-
nosítást. Pár éve történt, hogy pont a Campuson kiállt egy 
nagy dézsával, ami habzott a fehérítős víztől, és ha bárki odaadta 
neki a felsőruháját, ő azonnal, precízen eltüntetett róla minden 
mintát. Emberei megszárították a pólót, és a következő fázisban 
már nyomták is rá a Campus Fesztivál logóját. Vagy ott volt a 
„kettőt fizet, egyet kap” akció, amikor valaki pékárut vehetett tőle. 
Ha két kiflit – vagy sajtos bureket, mazsolás kalácsot, esetleg túrós 
buktát– vásárolt az illető, Pipi és barátai csak egyet adtak oda, a 
másikat jóízűen elfogyasztották. Ez a kezdeményezése nem lett túl 
népszerű, egy nap után be is fuccsolt. Mindenesetre a hevenyészve 
felvázolt esetekből kiderül, hogy Pipi nem megy a szomszédba némi 
leleményességért.

Idén is ott lesz a fesztiválon, mint eddig minden évben. Nagy 
rajongója a dzsessznek, emiatt nem hiányozhat Barabás Lőrinc 
fellépésről. A most 41 éves zeneszerző, trombitás kiskamaszként 
kezdett el ismerkedni hangszerével. Nem valami elvont, csak a be-
avatottak számára érthető zenét művel, szerzeményei megfelelően 
poposak ahhoz, hogy mindenkire hassanak. Aki életében nem 
tette még be a lábát dzsesszkoncertre, az is megtalálja bennük a 
számára érvényes kapcsolódási pontokat. Több zenekart is erősített 
már jelenlétével, nélküle az uptown Felaz vagy akár az Irie Maffia 
sem lett volna az, ami. saját magát nyilván mégis a nevét viselő 
bandákban tudta kiteljesíteni. A Barabás Lőrinc Eklektric és az 
utána létrejött BARABÁS LŐRINC QUARTET azok a csapatok, 
melyekben igazán ki tudta, tudja bontakoztatni sajátos zenei ötleteit. 
A neten ezt olvashatjuk róla: „A Barabás Lőrinc Quartet popos 
jazz világa izgalmas instrumentális zene elektronikus fűszerezéssel. 
Groove-os ritmusok, lüktető basszusfutamok, a szintetizátor és a 

Műfajok közt barangolva

trombita megannyi hangszíne a 70-es évek improvizatív jazzrock 
stílusjegyeivel átitatott sajátos zenei irányt teremt.” Mönyhercz Pipi 
elegáns zakót ölt majd erre a bulira, és az első sorban lötyög, pörög, 
táncol haverjaival együtt, átadva magát a zenének. 

Maradjunk a műfaj határain belül, Pipi nagyon kedveli a NEW 
FOSSILS nevű formációt is. Az „új” jelző esetükben abszolút ér-
vényes. Egyrészt 2020-ban alakultak, másrészt valóban újszerűen, 
modern szemlélettel állnak hozzá ehhez a stílushoz. Az alapítók: 
szabó Ferenc Dániel, ocsovay Damján, Varga Dániel, Gyányi Mar-
cell és Tóth István korábban már más csapatokban is bizonyítottak. 
„Zenéjük instrumentális jazz, mely letisztult, mégis dinamikus 
témáival magával ragadja az erőteljesebb műfajok kedvelőit is. 
Melankolikus hangvételű szerzeményeik ritmikailag rendkívül 
változatosak, melyekben a beat alapú zeneiség, illetve a jelenkor 
zenei impressziói is fellelhetőek” – olvashatjuk róluk az egyik kon-
certajánlóban. Pipi örülhet hát nekik is, ráadásul – mivel két méter 
magas – még csak pipiskednie sem kell, hogy a nagy tömegben is 
jól lássa kedvenceit a színpadon. 

A debreceni ska rajongók szövetségének tagjai is jönnek a fesz-
tiválra. Tabajdi Ervin és társai ki nem hagynának egy P.A.S.O.-bulit 
sem, hát itt a helyük most is. A Pannonia Allstars ska orchestra 
2003-as indulása óta átment jó néhány tagcserén, de töretlenül 
lengetik a ska zászlaját – van ilyen egyáltalán? – és népszerűsítik 
a műfajt ország- és világszerte. Ha rájuk gondolunk, először 
kétségtelenül az egyhelyben futás világcsúcstartója, a mindig fehér 
öltönyt és kalapot viselő KrsA, azaz Lord Panamo ugrik be. Az 
énekes, akinek polgári neve Tóth Kristóf, a társulat arca, de mellette 
remek zenészek gondoskodnak a megfelelő hangulatról. Ervinék 
nagyon készülnek az eseményre, készítettek egy P.A.s.o. molinót is, 
amit majd kifeszítenek a fejük fölé, és úgy buliznak, táncolnak végig. 
Kétségtelen, hogy aki járt már KrsA-ék valamelyik fellépésén, az 
egy idő után azt vette észre, hogy a pattogó ritmusok szinte a bőre 
alá kúsznak, és neki is pattogni, ugrálni, mozogni kell. A soTE 
idegklinikai részlegének dolgozói pár éve végrehajtottak egy kísér-
letet. Ötven önként jelentkező fiatalt küldtek el P.A.s.o.-koncertre, 
figyelve, akad-e köztük valaki, aki a teljes műsor alatt rezzenéstele-
nül képes állni. Kettő ember maradt végül, aki meg sem mozdult. 
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Az egyikről kiderült, hogy valójában Bach-rajongó, és utálja a 
könnyűzene bármelyik ágát, a másik pedig csalt, apró fülhallgatón 
végig relaxációs zenét hallgatott, hogy nyugton bírjon maradni. Na 
szóval, táncoslábúak előnyben, jöjjön, akinek jönnie kell! 

Ha valaki nagyon képzett pop-ügyileg, és otthonosan mozog a 
különböző zenék között, az biztosan tudja, hogy a kilencvenes – 
vagy még a nyolcvanas? – években volt egy géppuskalábú rapper, 
aki MC Hammer néven alkotott. sokan nevezték őt Petőfi műve 
után szabadon a Helység kalapácsának, mert olyan bulikat csinált, 
hogy kő kövön nem maradt utána. A bő gatyás úriember nem jön a 
Campusra, de jön a mi saját, hazai, akárhány szeget simán a színpad 
deszkáiba beverő Kalapácsunk. KALAPÁCS JÓZSI-ról van szó, 
szerintem már mindenki kitalálta, aki idáig jutott az olvasásban. 
Nos, ő tényleg még a nyolcvanas években tűnt fel, mégpedig a Ki 
mit tud? című tévéműsorban. Az apró termetű Antal Imre – egykori 
népszerű televíziós személyiség – helyre kis öltönyében konferálta 
be az akkor még jobbára ismeretlen Pokolgép zenekart. Biztosan do-
bott egy hátast a színfalak mögött, amikor meglátta a bőrbe öltözött, 
hosszú hajú zenészeket, amint kivágtattak a színpadra. Kalapács 
Józsival a fronton előadták a Vérszívó asszony című opuszt. Vagy 
talán a Bon scott emlékére ment először? Ezen máig vitatkoznak a 
hazai rockszakértők, de nem ez a lényeg. Inkább az, hogy Kalapács 
és társai nagyon hamar a honi metálszíntér sztárjai lettek, rajtuk 
kívül csak az ossián vívott még ki hasonló státuszt. Karrierjüknek 
az a szerencsétlen eset sem tett keresztbe, amikor egy szabadtéri 
koncertjükön valami helytelenül összetákolt pirotechnikai eszköz 
miatt megsérült néhány rajongó. Erről persze nem a zenészek tehet-

tek, ők tették a dolgukat, nyomták a vastag riffeket. Kalapács Józsi 
nem az a fiatal rocker már, mint annak idején, de hát ma már nincs 
életkorhoz kötve, ki lehet és ki nem rockénekes. A Pokolgép és az 
ő útjai rég elváltak – bár legutóbb egyik lemezük megjelenésének 
valahanyadik évfordulóját közösen fellépésekkel ünnepelték –, de ő 
rendületlenül hirdeti az igét azóta is. Lehet, hogy már nem szántja 
úgy fel a színpadot, mint régen, de rajongóinak nem lehet oka pa-
naszra. Ha valaki elmegy egy Kalapács-bulira, garantáltan rocker 
lesz belőle, legalább arra az időre, míg ott van. A krónikák szerint 
egyszer egy megrögzött diszkópárti pár véletlenül elkeveredett egy 
Kalapács-koncertre. A fiúnak úgy megtetszett, amit hallott, hogy 
onnantól kezdve csak kemény rockot volt hajlandó hallgatni. A lány 
maradt a diszkónál, így a történet szomorú véget ért, szakítottak. 
Mindenesetre az, hogy a Campus Fesztiválon Kalapács is fellép, 
azt jelenti, hogy váteszi sorokat énekelt már harmincegynéhány 
évvel ezelőtt is: „Jegyezd meg jól, míg a föld kerek/Mindig lesznek 
rockerek…” 

Ennyi mára, legközelebb újabb nevekkel jövünk, addig is bön-
géssze mindenki a fesztivál honlapját, ahol már sok fellépő fel van 
tüntetve. Üdv mindenkinek!

Stolverk Ármin
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Debrecen utcáin sétálva a jól ismert nevezetességek 
mellett lépten-nyomon helytörténeti érdekességekbe 
botlunk. Ha kellően nyitott szemmel járunk, a város egy 
olyan dimenziója tárul fel előttünk, ami új megvilágításba 
helyezi a Debrecenről eddig kialakított képünket. Fedezd 
fel velünk Debrecen kevésbé ismert arcát, rejtett értékeit 
egy rendhagyó, virtuális városnéző sétán!

Ki gondolná, hogy a belváros egyik legszebb parkja, a református 
Nagytemplom és a Kollégium közti Emlékkert a 19. században még 
valóságos portenger volt, ahol kóbor állatok szaladgáltak? A tér, ami 
a város két nemzeti emlékhelye között Debrecen jeles eseményeinek 
emléket állító szobrokat és emlékműveket őriz, az elmúlt 150 év 
során nyerte el mai formáját. 

A 19. században a területen uralkodó áldatlan állapotokat két 
debreceni polgár, Csanak József és Várady szabó Lajos elégelték 
meg, akik eldöntötték, hogy rendezik a tér sorsát. 1861-ben meg-
alakították az Emlékkert Társulatot, célul tűzve ki maguk elé a város 
parkosítását és szépítését. A társulat alapítóinak és pártolóinak 
köszönhetően jött létre Debrecen első nyilvános parkja, az Emlék-
kert, ahol azon túl, hogy díszes fákat, bokrokat ültettek, szobrokat 
is emeltek „a haza és a tudományok körül érdemeket szerzett és 
elhunyt nagy fiainak”. 

Az első emlékmű, ami a parkba került, a Haldokló oroszlán volt. 
Az alkotást az 1849. augusztus 2-i vesztes debreceni csata áldo-
zatainak emlékére készítette Marschalkó János szobrászművész, 
akinek a Lánchíd kőoroszlánjait is köszönhetjük. A szobor avatására 
1867. augusztus 2-án került sor, három évtizeddel később azonban 
elkerült onnan. A csata 50. évfordulójára, 1899-ben áthelyezték a 
Honvédtemetőbe, ahol ma is áll.

A Haldokló oroszlán helyére 1902-ben került Tóth András szob-
rászművész, Tóth Árpád költő édesapjának alkotása, a szabadság-
szobor. A háromméteres talapzaton álló szobor egy másfélszeres 

életnagyságú, szabadságot jelképező női alakot ábrázolt, mely jobb 
kezében lobogó fáklyát tartott a magasba, baljával pedig a magyar 
címerpajzsra támaszkodott. A szobrot impozáns méretei és nemes 
célja ellenére élesen bírálta a kritika, és a debreceniek tetszését sem 
nyerte el, gúnyosan Vastyúknak, Vas Zsuzsinak csúfolták. Emiatt 
négy évvel később a városháza udvarába telepítették át, majd az 
első világháborúban ágyút öntöttek belőle. Érdekes adalék, hogy 
a kontármunkának minősített és lerombolt szobor olyannyira 
megpecsételte a korábban elismert és sokat foglalkoztatott szob-
rászművész, Tóth András sorsát, hogy újabb megrendeléseket nem 
nagyon kapott, és meghasonlott, komor emberré vált, ami családja, 
így fia, Tóth Árpád életére is nyomasztóan hatott. 

A szabadság-szobor helyén 1906-ban, a protestánsok vallásgya-
korlatát is biztosító bécsi béke 300. évfordulójára állították fel a 
tér közepén ma is látható Bocskai-szobrot, ami a budapesti Holló 
Barnabás által készített Bocskai-szobor másolata. Az emlékmű 
Bocskai István erdélyi fejedelemnek állít emléket, aki nemcsak a 
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vallásszabadságot védelmezte, 
de neki köszönhetjük a refor-
mátus hitre tért hajdúk (erede-
tileg marhahajcsárok) Debrecen 
környéki letelepítését, ezáltal a 
hajdúvárosok alapítását is.  Az 
ő emléküket őrzi az alkotás ta-
lapzatán látható két hajdúfigura.  

Az Emlékkertben 1895-ben 
helyezték el a Gályarabok em-
lékoszlopát. Az özv. Hegyi Mi-
hályné Józsa Eufrozina debre-
ceni asszony jóvoltából készült 
alkotás azoknak a református 
lelkészeknek és tanítóknak állít 
emléket, akiket 1673-ban az 
ellenreformáció idején gálya-
rabságra ítéltek. A Nápolyba 
hurcolt gályarabok kiszabadítása 
a holland Michiel de ruyter ad-
mirálisnak sikerült 1676. február 
11-én, aki ezekkel a szavakkal 
fogadta a huszonhat megmentett 

prédikátort: „sok győzelmet vívtam életemnek minden rendiben 
ellenségeim felett, de az én legfényesebb diadalom, mellyel Krisztus-
nak ártatlan szolgáit az elviselhetetlen terhek alól kiszabadítottam.” 
E nemes tett emlékére az emlékoszlop tetején olvasható ruyter, a 
szabadító neve, míg az oszlop négy oldalán az elhurcolt lelkészek 
nevei, köztük egy bizonyos Jablonczay, szabó Magda egyik anyai 
felmenője. A Gályarabok emlékoszlopához egy fontos helytörténeti 
esemény kapcsolódik: 1991. augusztus 18-án II. János Pál pápa 
debreceni látogatása alkalmával a kiengesztelődés és megbékélés 
jeleként koszorút helyezett el rajta.

Az Emlékkert legfiatalabb dísze a reformáció emlékműve, amit 
2017. október 31-én a reformáció 500. és a Magyar református 
Egyház megalapításának 450. évfordulója alkalmából állítottak. 
Győrfi sándor és Győrfi Lajos szobrászművészek alkotásának 
központi eleme a reformáció korában tűzvésztől rongált gótikus 
András-templomot idézi vissza tetején a nyolcágú Kálvin-csillaggal. 
Az oszlop előtt áll az Úrasztala, rajta a bortartó kanna, a kenyér 
és a nyitott biblia. Az Úrasztalán és az emlékműhöz tartozó négy 

padon Debrecenhez kötődő 
írók, költők, köztük Ady, 
Arany és Móricz idézetei 
olvashatók.

Az Emlékkert  ma a 
belváros egyik legszebb, 
leghangulatosabb köztere, 
ahol előszeretettel tartanak 
esküvői fotózásokat is. Ha 
van egy kis szabadidőtök, 
érdemes arra sétálni és né-
zelődni kicsit, hiszen az em-
lékművek mellett ilyenkor 
tavasszal gyönyörű arcát 
mutatja. És ha már arra 
jártok, keressétek fel a kö-
zelben a 16. századi hitviták 
emlékét őrző Líciumfát, a 
gyönyörű virágszőnyeggel 
övezett Csokonai-szobrot, 
nézzetek be a református 
Kollégium lenyűgöző épületébe, majd az egykori András-temp-
lom romjain nyitott Karakter 1517 könyvesbolt és kávézóba, ami 
nevében szintén egy fontos történelmi esemény emlékét őrzi: 1517. 
október 31-én tette közzé Luther Márton híres 95 tételét, elindítva 
ezzel a reformációt, mely végül az egyházszakadáshoz vezetett.

Erdei Nóra
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ZölDEbbítő

Fények kikapcsolva, élmények bekapcsolva

Táncház, tábortűz, ének, bor és ízletes zsíros kenyér. Ez 
jellemezte azt az eseményt, amellyel felhívtuk Debrecen 
egyetemistáinak figyelmét a Föld Órájára.  Célunk az volt, 
hogy olyan programot szervezzünk, amely által környe-
zeti terhelés nélkül töltekezhet fel minden résztvevő. 
2024. március 19-én lekapcsoltuk az áramforrásokat, és 
bekapcsolódtunk egy olyan közösségbe, ahol a környezet-
védelem fontossága mellett az igazi közösségi élményt is 
megélhettük.

„Szállj el, kismadár, nézd meg, hogy merre jár…” 
gitár kísérte a dalainkat. Örömmel észleltük, ahogy egyre töb-

ben csatlakoztak hozzánk. A zene ritmusára együtt mozogtunk. 
A Kossuth lajos Kollégiumoknál tömérdek fiatal gyűlt össze, 

hogy beszélgessenek, ismerkedjenek egymással, és egyben 
többet tudjanak meg a Bizottságunk munkájáról is. Ragyogó 
szemekkel léptek oda hozzánk néhányan, hogy megosszák ve-
lünk, milyen nosztalgikus emlékek törtek fel bennük a tábortűz 
körüli éneklés közepette.

Teljes odaadással és szenvedéllyel dolgozunk
Önként cselekszünk, azért az egyetlen dologért cserébe, 

hogy felejthetetlen élményekkel gazdagítsuk a résztvevőket és 
a Bizottságunk tagjait is. Azért, hogy megélhessük újra és újra, 
milyen az, ha egy csapatként létezünk.

„Ezek a legszebb éveid, élvezd ki!”. Gondolom, Te is hal-
lottad már ezt, kedves Olvasó…

mi jutott eszedbe először? Arra tippelek, hogy sokaknak, talán 
neked is valami hasonló: „már hogy lennének ezek a legszebb 
éveim? Rengeteg időt és energiát igényel a tanulás.” Valóban 
megterhelő. De ez így van jól. 

Engedd meg, kérlek, hogy megosszam veled, amit én 
éreztem

Amikor aznap este 
körülnéztem egy pil-
lanatra, vettem egy 
nagy levegőt, és azt 
gondoltam: „milyen 
jó lesz erre visszaem-
lékezni… Klassz lesz 
később felelevení-
teni, hogy egy ilyen 
pompás csapat része-
se lehettem, akikkel 
efféle remek dolgokat 
hoztunk össze.”  igen, ezek az egyetemi évek! Pótolhatatlanok. 
Azt mondtam magamnak akkor: „Szeretném átélni minden pil-
lanatát, mert ilyen többé nem lesz. Hasonló lehet, de pontosan 
ugyanilyen nem.” A cikk végére rájöttem, mi is a valódi célom 
most ezzel. Ezeket a sorokat azért írom, hogy emlékeztesselek 
arra, hogy a sok feladat közepette – ami az egyetemen jócskán 
adatik – ne felejtsd el jól érezni magad.

Egy dolgot még nem hagyhatok ki
Az egyik tagunknak volt lehetősége fél füllel elcsípni egy 

érdekes szóváltást. Roppant mód kivételes érzés volt megta-
pasztalni, amikor éppen a folyosón az eseménnyel kapcsolatos 
pozitív tapasztalatairól számolt be egymásnak nagy lelkesen 
két hallgató. ilyenkor erősen él bennünk az az érzés, hogy az 
erőfeszítésünk értelmet nyert.

Egy szó, mint száz, a jó néhány szívélyes gratulációnak kö-
szönhetően nyugtával dicsérhettük a napot, és határozottan 
kimondhattuk: „Ez az esemény különösen jól alakult!”

Írta: KURUC ANDREA bizottsági tag
A képeket készítette: DEHÖK Sajtóiroda

Bizottságunk eseménye, a iX. Föld Órája
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ZölDEbbítő

Idén is megválasztották az év élőlényeit!

A környezetvédelem egyik fontos területe a hulladékgazdálko-
dás, aminek kiemelt fontossága van környezetünk megóvásának 
szempontjából. Ugyanis napjainkban egyre nagyobb problémát 
jelent a folyamatosan növekvő hulladék mennyisége, illetve annak 
elszállítása és tárolása. magyarországon évente 470 kilogramm 
kommunális hulladékot termelünk. Viszont a lakossági hulladék 
felhasználását különböző kategóriákba tudjuk sorolni. Ezek a 
megelőzés, az újra felhasználás, az újrahasznosítás és a elszállítás/
lerakás. Ebben a cikkben a hangsúly főleg az elszállításon és a 
lerakáson van, ám a többi csoportja a hulladékga0zdálkodásnak 
is elengedhetetlen ahhoz, hogy minél környezettudatosabban 
kezeljük a háztartásunkon belül keletkezett hulladékot. 

A hulladékgazdálkodásnak sajnos a leginkább elterjedt módja 
az, hogy elszállítják és egy elzárt helyen tárolják. Persze ez koránt-
sem a leginkább környezetbarát felhasználása a hulladéknak. Az 
elszállítás során külön szállítják el a kommunális, a zöld, illetve a 
műanyag hulladékot. Emellett mi magunk is elvihetjük hulladék-
udvarokba a háztartásban keletkezett lomot és szemetet. Fontos 
azt tudnunk, hogy az elszállított szemét és lom leggyakrabban 
hulladéklerakó telepekre kerül. Ezeken az úgynevezett szemét-

lerakó telepeken egyre több hulladék gyűlik fel, ami végül vagy 
hulladékégetőkben, vagy a természetben, például tengerekben 
végzi. Hosszútávon ez sem számunkra, sem az élővilág számára 
nincs jó hatással, így a megoldás a korszerű lerakók létesítése lenne, 
de ezek megépítése egyáltalán nem lenne annyira olcsó, mint a 
hagyományos lerakóké. 

legfőképpen mi magunk tehetjük a legtöbbet. Odafigyeléssel 
és egy kis kreativitással máris sokat tettünk azért, hogy környe-
zettudatosabbá váljunk a saját magunk által termelt hulladék 
felhasználását illetően. Ez magába foglalja azt hogy, igyekszünk 
megelőzni a szemét keletkezését. lényeges az is, hogy ha már 
hulladékot termeltünk, soha ne égessük el vagy dobjuk ki a ter-
mészetbe, mert nagyon sokat ártunk vele minden élőlénynek, 
és a bolygónknak is. Sokkal inkább próbáljuk meg azt újrahasz-
nosítani vagy újra felhasználni. A hangsúly a hulladék megfelelő 
kezelésében ezen a kettő dolgon van. mert sokszor amit először 
haszontalannak hinnénk, bármilyen más célra felhasználható, és 
még a környezetet is védtük azáltal, hogy nem végezte egy újabb 
hulladék a természetben.

Írta: SOMOSKŐI ANNA bizottsági tag

A kerecsensólyom, tudományos nevén 
Falco cherrug, a sólyomfélék családjába 
tartozó ragadozó madár. legfőbb elterje-
dési területe Kína, mongólia és Kazahsz-
tán területe. Az európai állomány zöme 
magyarországon és Ukrajnában található.

Megjelenés
A kerecsensólyom nagy termetű, széles 

szárnyú sólyomfaj. testhossza 47-55 cm, 
szárnyfesztávolsága 105-129 cm. A hát és 
szárnyak középbarnák, az alsótest fehér 
alapon csepp alakú barna foltokkal min-
tázott. A lábán nincsenek tollak, a csüd 
és a lábujjak sárga színűek, a faroktollak 
szürkésbarnák, nagyobb, tojás alakú 
rozsdaszínű foltokkal. A fejtető és tarkó 
rozsdás-sárga, keskeny fekete hosszanti 
sávokkal.

Táplálkozás
Elsődleges táplálékai a mezőkön és ré-

teken fellelhető, közepes termetű rágcsá-
lófajok, közülük is a legfontosabb az ürge. 
Ha kevés rágcsálót talál, akkor seregély- és 
galambméretű madarakat zsákmányol.

Költés
Érdekesség, hogy a kerecsensólyom 

nem épít saját fészket, hanem elfoglalja 

más madárfajok elhagyott fészkeit. Éven-
te egyszer költ, általában 3-4 tojást rak, 
az európai állomány fészkelése március 
végén, április elején kezdődik. Főként a 
tojó kotlik. A fiatalok öt-hat hét alatt válnak 
röpképessé.

Állomány
Világállományát 2013-ban  6 100-14 

900 párra becsülték, azonban Európában 
ennek csak töredéke, mintegy 5%-a él. 
Az 1980-as években magyarországon a 
kerecsensólyom-párok száma alig 10 volt. 
Az mmE  által koordinált természetvédelmi 
munkának köszönhetően napjainkban a 
becsült állomány 180-200 pár körül alakul.

Veszély
A fő zsákmányállatát jelentő ürge hazai 

állományának összeomlása, a nem meg-
felelően alkalmazott rágcsálóirtó szerek, 
a ragadozó madarak illegális mérgezése, 
a fészekgazda madárfajok üldözése, az 
elektromos vezetékhálózaton elszenve-
dett tömeges áramütés mind-mind egy-
mást erősítő állománycsökkentő tényező. 

Védelem
több mint negyven éve tart a közép-

feszültségű oszlopfejek madárbaráttá 

A kerecsensólyom lett az év madara 2024-ben

alakítása. Ugyancsak fontos lépés volt az 
ürge védetté nyilváníttatása, majd a rág-
csálók visszatelepítése. magyarországon a 
kerecsensólyom a védett madárfajok közé 
tartozik, amelynek védelmét és megőrzé-
sét különleges figyelem övezi. A magyar 
madártani és természetvédelmi Egyesület 
(mmE) és más természetvédelmi szerveze-
tek aktív szerepet vállalnak a kerecsensó-
lyom populációjának monitorozásában és 
védelmében. 

Írta: KOVÁCS FLÓRA bizottsági tag
Kép forrása: https://

magyarallatvedelem.hu/wp-content/
uploads/2024/01/kerecsen.jpg

A hulladékelszállítás problémája
mi lenne a legjobb megoldás?
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Szécsényi Nikolett 
felvétele

Almássy Lehel fordítása:

Hank Nguyen: Gyengéden szólj, szerelmem! (speak softy Love)

szólj gyengéden, szerelmem, és szoríts a szívedhez!
Érzem a szavaidat, gyengéd remegés veszi kezdetét,
A kis világunkban vagyunk, ami csak a miénk,
olyan szerelemben, amit csak kevesen ismernek.
Borszínű napok, amiket átjár a Nap,
Hosszú selyem-éjszakák.
Gyengéden szólj, hisz nem hallhat más, csak az ég!
szerelmi esküink a halálig szólnak,
Az életem a tiéd, azért a gyengéd szerelemért,
Amivel a világomba léptél.

szólj gyengéden, szerelmem, hisz nem hall minket más, csak az ég!
szerelmi esküink a halálig szólnak,
Az életem a tiéd, mert
olyan gyengéd szerelemmel léptél a világomba.
Borszínű napok, amiket átjár a Nap,
Hosszú selyem-éjszakák.
szólj gyengéden, szerelmem, nem hall minket odafent senki!
szerelmi esküink a halálig szólnak,
Az életem a tiéd, azért a gyengéd szerelemért,
Amivel a világomba léptél,
Amivel a világomba léptél.
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Immár harmadik alkalommal, töretlenül hatalmas érdeklődés mellett 
rendezték meg március 23-án, szombaton a Made in Debrecen Fesztivált. 

A Made in Pécs mintájára született meg 2022-ben a kezdeményezés a rocksuli, 
a PusztaHang és a sofar sounds Debrecen gondozásában, amely egynapos 
minifesztivál nem titkolt célja, hogy a cívisváros számos pontján bemutatkozhas-

sanak a helyi kötődésű zenei 
formációk – műfajokon át, 
stílusmegkötés nélkül. 

Fontos hangsúlyozni, 
hogy a tisztelt publikum 
ingyen tekinthette meg idén 
is a koncerteket, amelyekkel összesen kilenc belvárosi helyszínen találkozhat-
tunk. A MiD napján már délelőtt felcsendültek az első dallamok. olyan ikonikus 
fesztiválszereplők nyitották a húszperces produkciók sorát, mint Dánielfy Gergő 
vagy épp Nagy Bogi. Az egész napos rendezvény ezúttal is késő éjszakáig tartott. 

Kilenc helyszín, gyakorlatilag 
mindenféle zenei műfaj, csaknem 

száznyolcvan formáció és több száz zenész, valamint többezres érdeklődés mellett 
rendezték meg az idei fesztivált. Az egyik legkedveltebb koncertpódium idén is a 
roncsbár volt, ahol egész nap szólt a rock, ráadásul az esti bulira ugyancsak ingyenes 
volt most a belépés. 

Fellépett itt többek között A Dal közönsége előtt is bemutatkozott Tortuga vagy épp 
a közkedvelt egri banda, a shapat Terror. A DEMKI Ifiház és a sheldons pódiumát – ez 
által két helyszínt is – bevette a főszervező rocksuli apraja-nagyja. A Bakelitben ezzel 

szemben a könnyedebb tónusoké volt 
a főszerep, hiszen itt például Nagy 
szilárd „szilu”, de a kemény rock-
metált képviselő Gate69 frontembere, Gyarmati Dominik is mikrofon mögé állt. 

A stay Beer Bar a drum and bass formációinak adott teret, hogy a keverőpult se-
gítségével borzolják a kedélyeket. Új helyszínként jelentkezett a MoDEM, amelynek 
színpadán egészen különleges, alternatív alakulatok mutatkoztak be. Alighanem 
minden debreceni számára ismert ez irányból például a Lyuhász Lyácint Bt. 

Az Incognito vegyes érzelmeket kínált, hiszen keveredtek a lírai dallamok és az 
intenzív ritmusok, akárcsak a Debreceni Egyetem pinceklubjában, a DEsZ24-ben. 
Bár nem a városközpont 
szívében, mégis csupán 

néhány utcával arrébb adott otthont az elektronikus zenének a Baross utcán 
a Malter, ahol életre kelt a trap-rap-hiphop kavalkád. Itt a már több nívós 
egyetemi helyszínen is bemutatkozott BAsE Gang zárta a fellépők sorát, 
igen kiemelkedő ováció kíséretében. 

A szervezők megannyi újítással készültek a nagyérdemű számára. Nem 
csupán a MoDEM előtere volt „innováció”, hanem számos szolgáltatás is. 
Természetesen nem maradtak el az ikonikus Made in Debrecen-kitűzők, 

valamint műsor-
füzetek sem. Ám 
a merchandising 
is jócskán beindult, mivel a fesztivál saját pólóit és vászontáskáit is meg 
lehetett vásárolni. No persze a kulináris élmények lehetősége is széles palettán 
kínálkozott. A DEsZ24 sörpultjával immár valamennyi helyszínen lehetett 
frissítőt fogyasztani, míg az Ifiház udvarán lángossal és streetfooddal várták 
az érdeklődőket. 

Alig hogy elcsendesült a belváros, máris készülhetünk a negyedik 
fesztiválra. A Made in Debrecen 2025-ben március 29-én várja a 
zenekedvelőket. 

Barna Marci, fotó: facebook/madeindebrecenfesztival

Debrecenből Debrecennek
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Idén március 22–23. között immár ötvenedik alkalommal 
rendezték meg a Festival d’ Italiano olasz nyelvi versenyt, 
amelynek ezúttal a debreceni Tóth Árpád Gimnázium 
adott otthont. A vetélkedőre 54 iskolából érkezett hoz-
zánk több mint 650 diák az ország különböző pontjairól, 
köztük Budapestről, Nyíregyházáról, Győrből, Pécsről és 
Szegedről, s a két nap során különböző kategóriákban, 
többek között versmondásban, meseírásban és tolmácso-
lásban mérték össze tudásukat.

A Debreceni Egyetem 
Bölcsészettudományi 
Karának olasz Tanszéke 
ezúttal is készült felada-
tokkal: prózafordítási és a 
magyarországi olasz emlé-
kekkel kapcsolatos esszé-
versenyt hirdettek, emel-
lett a program mindkét 
napján szabadulószobába 
invitálták a résztvevőket. 
A díjak között a könyv-
jutalmak és a közkedvelt 
egyetemi plüss mókus 
kabalafigura mellett idén 
először szerepelt a Premio 
Monti, amelyet az olasz 
nyelv és kultúra oktatásá-

Ha olaszosok találkoznak

ban és terjesztésében végzett kimagasló és áldozatos munkájáért 
ítélt oda a Debreceni Egyetem Bölcsészettudományi Karának olasz 
Tanszéke és a 2018-ban (újra)alapított olaszbarátok Monti Köre 
Horváth Györgynének. 

Báró Alessandro Monti (1818–1854) ezredes 1849 májusában 
érkezett Debrecenbe, ahol Kossuth Lajos kormányzóelnök kine-
vezte a szervezés alatt álló olasz légió parancsnokává. Az egykori 
parancsnok emléke máig él Debrecenben: 1929-től az ő nevét viseli a 
Burgundia és az Ötmalom utcák között húzódó Monti ezredes utca. 

A Debreceni Egyetem Bölcsészettudományi Karának olasz 
Tanszéke fontosnak tartja, hogy az egyetemen végzett oktató és 
tudományos munka mellett Debrecen városával együttműködve 
erősítse az olasz kultúra jelenlétét. Ennek a kulturális szervező-
közvetítő tevékenységnek az elvégzésére hozta létre az olasz 
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Tanszék a Monti Kört. A díjat Pete László, a Debreceni Egyetem 
olasz Tanszékének igazgatója, a Debreceni olaszbarátok Monti 
Körének elnöke adta át ünnepélyes keretek között (fotó: Miskolczi 
János). Az alábbiakban közreadjuk Lakó Zsigmond, a Debreceni 
olasz Tanszéke oktatójának, Horváth Györgyné Ildikó néni volt 
tanítványának laudációját:

Tisztelt Hölgyeim és uraim!
olaszosnak lenni életstílus. olaszosnak lenni nem csupán a dal-

lamos olasz nyelv elsajátítását jelenti, hanem annál sokkal többet: 
megérezni és fokozatosan függőjévé válni a mediterrán életérzés-
nek, a dolce vitának, az olasz kultúrának, a gasztronómiának, a 
tengernek, a déli napnak. A nyelveket ma már könnyebben el lehet 
sajátítani oktatóprogramok és internetes anyagok segítségével, 
sőt fordítóprogramok segítségével sok esetben még a tanulást is 
meg tudjuk kerülni, de a valódi humán nevelés sohasem csupán 
erről szólt. 

Ahány nyelv, annyi ember, mondták régen, s ez igaz ma is. 
A nyelvről már szót ejtettünk, beszéljünk hát az emberről. Az 
ember mintákat les el, utánoz, s ezek a minták egész életünkre 
bennünk maradnak, meghatározzák személyiségünket, de csupán 
akkor, ha az inspiráció, a legfontosabb katalizátor, elég erős hozzá. 
sok-sok generációnak ez az inspiráció az olasz nyelv és kultúra 
szeretetére Horváth Györgyné tanárnő, vagy ahogy mindenki hívja, 
Ildikó néni volt. Az olasz kultúra iránti szeretetét nem csupán az 
órákon adta át, itt a Tóth Árpád Gimnáziumban, de sokat tett azért 
munkaköri kötelességét messze meghaladóan, hogy olasz kapcsola-
tai révén a diákok eljuthassanak olaszországba. Én magam például, 
ahogy sokan mások is, neki köszönhetőn életemben először téved-
tem el Velence fenséges labirintusában, láttam a reneszánsz Firenzét, 
róma barokk csodáit, de olyan titkos csodákat is, mint a subiacói 
kolostor, ahol Ildikó néninek köszönhetően kaptunk szállást.

Az olasz szakot szegeden végezte, de a debreceni diákok nagy 
szerencséjére visszatért a cívis városba, és itt adta át tudását, nem 
csupán olasz, hanem orosz és történelem szakos tanárként is. Több-
szörös osztályfőnök, az olaszos osztályoknak sok esetben helyettes 
osztályfőnöke volt.

La famiglia Bíró sale in macchina e scendono a casa. Ki ne em-
lékezne a Móritz György–szabó Győző-féle olasz könyv néhány 
mondatára, amelyben a Bíró család olaszországi kalandjain ke-
resztül, a könyv címéhez – I primi due passi – méltóan tanárnővel 
tettük meg első bátortalan lépéseinket az olasz nyelv és kultúra 
irányában. Egy tanár humán feladatait illetően már kiemeltem az 
inspirációt. Egy tanári életmű sikerét nem mutatja semmi jobban, 
mint hogy évtizedek elteltével hogyan gondolunk vissza, egyáltalán 
gondolunk-e még az adott tárgyra és az adott tanárra. 

Néhány hónappal ezelőtt egy könyvbemutató során összefu-
tottam tanárnővel, és közös fotót töltöttem fel az egyik közösségi 
oldalra. soha annyi hálálkodó megjegyzés és üdvözlet nem érkezett 
még egy képemhez sem, mint akkor. A legfontosabb ajándékot 
kaptuk meg tőle az itt töltött négy év alatt: olaszosok lettünk, s ez 
egy olyan életforma, amit sosem lehet magunk mögött hagyni, mint 
ahogy azt sem felejthetjük el sosem, hogy kinek köszönhetően tettük 
meg az első lépéseket ezen az úton. Ahogyan ő sem felejtette el egy 
tanítványát sem, a mai napig aktív, sok kulturális rendezvényen 
össze lehet futni vele, és mindig van pár kedves szava mindenkihez.

Több éve megfogant már annak gondolata, hogy a Monti-díj 
formájában megemlékezzünk erről az önzetlen életműről, de végül 
azt találtuk legjobbnak, ha Ildikó néninek szeretett iskolájában, 
volt kollégái körében, itt, a Tóth Árpád Gimnáziumban adjuk át a 
díjat. Eljött ez a pillanat. A magam és sok-sok nemzedék diákjá-
nak nevében köszöntöm Ildikó nénit, köszönök neki mindent, és 
gratulálok az életműhöz!

Írta és fényképezte: Lakó Zsigmond
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Március 21-én ismét aranyban pompázó dekorációval, ra-
gyogó fényekkel és díszes asztalokkal telt meg a Debre-
ceni Egyetem Főépületének Díszudvara. Ez alkalommal a 
végzős tanár szakos hallgatók tiszteletére rendeztek bált 
a Bölcsészettudományi, Informatikai, Természettudo-
mányi és Technológiai, valamint a Zeneművészeti Karok 
Hallgatói Önkormányzatai.

Második alkalommal rendezték meg a tanári bált, ahol közel 
200-an jelentek meg, ami jól mutatja, hogy mennyire várták már 
a tanár szakos hallgatók, hogy ismét megvalósuljon ez a rendez-
vény. A kapunyitást követően a bál házigazdája, Varga Krisztián 
köszöntötte a vendégeket, majd dr. Forisek Péter, a Debreceni 
Egyetem Tanárképzési Központjának főigazgatója nyitotta meg 

a rendezvényt, aki be-
szédében kiemelte, hogy 
a végzős tanár szakos 
hallgatók milyen fontos 
szakasz előtt állnak.

„Amikor tanárokká 
válnak, az egy fontos 
szakasza lesz az életük-
nek. A tanári pálya egyik 
célja annak a megbecsü-
lésnek az elérése, amit 
majd a szülők és gyer-
mekek részéről fognak 

Március 19-én egy újabb programmal rukkolt elő a 
DE Hallgatói Önkormányzatának Folklór Műhelye és a 
Stipendium Hungaricum Mentorhálózat: a március 15-i 
eseményeknek emléket állítva invitálták az eseményre a 
külföldi, illetve a magyar hallgatókat.

A rendezvény tematikájául a Pilvax Kávéház szolgált, melynek 
köszönhetően – stílusosan – ingyen kávéval fogadták a vendé-
geket. A délután első programjaként kokárdák készültek gyön-
gyökből. A külföldi hallgatók a hagyományos piros-fehér-zöld 
színkombinációkon túl, saját országuk színeinek felhasználásával 
is elkészíthették a kitűzőjüket. A kézműves foglalkozással párhu-
zamosan a Nemzeti Dal szavalóverseny is megkezdődött: mind a 
külföldi, mind a hazai hallgatóink színvonalasan szerepeltek. A 
számos jelentkező előadását követően a zsűri rövidesen meghozta 
a döntést a nyerteseket illetően. Egy külföldről érkezett, illetve egy 
magyar hallgató részesült uD shop-ajándékutalványban, azonban 
a többi résztvevő sem maradt elismerés nélkül, hiszen hatalmas 
tapsviharral köszönte meg teljesítményüket a közönség.

Az est további részében a hallgatóság megismerhette az 1848/49-
es forradalom és szabadságharc idején, toborzáskor bemutatott 
verbunk táncokat. A bemutató száraznak semmiképpen sem volt 
mondható: a történelmi adatok felsorolása mellett a Nyíregyházi 
Művészeti szakgimnázium végzős néptáncos hallgatói táncukban 

Az út vége – így búcsúztak a végzős 
tanár szakos hallgatóktól

kapni. Ezt elérni az egyik legfontosabb és legszebb pillanata ennek 
a szakmának” – emelte ki főigazgató.

A nyitóbeszédek után a végzős hallgatók avatására került sor. 
Az avatás során a 4+1 éves tanrendben tanuló 5. éves hallgató-
kat, valamint az 5+1 éves tanrendben tanuló 6. éves hallgatókat 
köszöntötték, továbbá egy névre szóló emlékplakettet nyújtottak 
át nekik, ezzel is honorálva kitartásukat, áldozatos munkájukat.

Ezt követően Lakatos Péter, a Zeneművészeti Kar dékánja 
(zongora) és Paku András (szaxofon) előadásában hallgathatták 
meg az ’Astor Piazzola histoire du tango’ című darabot a bálozók. 
A varázslatos előadás után a vacsora, aztán pedig a báli forgatag 
következett, ahol a báli zenekar mellett Mr. Judge és Gruber 
szolgáltatta a zenét egészen a hajnali órákig.

Tar Attila Bendegúz, DEHDK PR- és Sajtóiroda, 
Fotó: Czombos Bence, Kovács Roland

Kazánházból Pilvax: újra Folklór a DE-n! 

reflektáltak az elhangzott információkra. A tréfás verbunk – mely 
a verbunk táncok egy ma is ismert formája – is bemutatásra ke-
rült, melyhez néhány vendég részvételét is igényelték a táncosok. 
Munkájukat a Bakos Zenekar támogatta.

Az est zárásaként a bemutatót a már szokássá vált táncház kö-
vette, a Hortobágy Néptáncegyüttes jóvoltából. Az eddigiekhez 
hasonlóan jelen esetben is hatalmas sikernek örvendett a közös 
tánc, mely egy éjszakába nyúló külön eseménnyé formálódott!

Puskás Marcell, DEHDK PR és Sajtóiroda, fotó: Kovács Roland
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Smaragdzöld gyémántként ragyogta végig az éjszakát 
a Debreceni Egyetem Főépülete április 4-én, a Termé-
szettudományi és Technológiai Kar Báljának káprázatos 
eseményén. 

Az épület belsejébe lépve a zöld és fehér összjátékának magasz-
tos színei domináltak, amit az égőkkel kirakott függönykapu is 

Finom kávé, érdekes témák és egy jó előadás – erre a 
koncepcióra épül a Lex Cafe programsorozat, amelynek 
sikere már évek óta töretlen. Az eseményen az Állam- és 
Jogtudományi Kar hallgatói a munkajog világába nyer-
hettek bepillantást.

A felkért előadó ezúttal dr. Zaccaria Márton Leó volt, a kar 
Környezetjogi és Munkajogi Tanszékének oktatója. Előadásának 
középpontjában a közszolgálati munkaviszonyok megszüntetése, 
és a munkáltató indoklási kötelezettségének kérdése állt. rövid 
történeti felvezetés után ismertette a 2010 utáni szabályozást, 
annak problémáit, majd kitekintést tett az Alkotmánybíróság 
és az Európai unió Bíróságának vonatkozó „esetjogára”. Végül 
az előadást annak megvitatása zárta, hogy a jövőben várhatóan 
milyen változásokra lehet majd számítani ezen a területen. 

Ahogy azt már megszokhattuk, most is tartalmas és érdekes 
előadásban volt része a hallgatóságnak. Hamarosan érkezik a Lex 

Munkajogi előadással kezdte a félévet a Lex Cafe

Cafe következő programja, addig is érdemes figyelemmel követni 
a DE ÁJK HÖK felületeit!

Bogáthy Edina, DEHDK PR és Sajtóiroda, fotó: Kovács Roland

A bálok ékköve

jelzett. Az asztalok közepére helyezett kristálydísz még inkább 
hangsúlyozta az eleganciát, melyet az esemény képviselt. 

A kar Hallgatói Önkormányzatának tagjai ezúttal különösen 
kitettek magukért, hiszen az esztétikusan megkreált díszletezés 
harmóniában volt a rendezvény szervezésével, amelyet prof. dr. 
Kun Ferenc, a Természettudományi és Technológiai Kar dékánja 
is kiemelt a bál megnyitó beszédén. Idén először nemcsak a vég-
zősöket köszöntötték, hanem a hallgatók többi tagját is szívesen 
várták a szimbolikus vacsora után, így 91 végzős hallgatóval együtt 
összesen 200 főt regisztráltak az eseményre. 

„Hosszú évekre visszamenőleg tartjuk a Végzős Bált, így a ha-
gyományokat meg szerettük volna tartani, ám idén nem kitűzőt 
fognak kapni a végzős hallgatók, hanem egy gyönyörű, fából 
faragott plakettet” – nyilatkozta Kovács Patrik, a Természettudo-
mányi és Technológiai Kar Hallgatói Önkormányzatának elnöke. 

Az átadás után kezdetét vette a vacsora, majd – idén megint 
csak újításként – két órán keresztül élőzene gondoskodott a báli 
hangulatról, melyet ezután dj követett. Az estély egésze alatt biz-
tosítva volt a minőségi fotótartalom készítése, melyet a fotófalnál 
vagy a MomentBoxnál kérhettek a bálozók. 

Dér Amarilla, DEHDK PR- és Sajtóiroda, fotó: Kovács Roland 



2024. április24  unideb.hu DEficit

A cikkben a két nagyhatalom között húzódó kereskedel-
mi konfliktust, a miértjét és az eszközeit fogom 
megvitatni, valamint a technológiai háborúra fogok 
részletesebben kitérni, és végezetül megoldási 
alternatívát fogok felvetni. 

A kereskedelmi háború 
Ahhoz, hogy a témáról részletesebben beszélhessünk, először 

érdemes letisztázni, mi is az a kereskedelmi háború, és hogyan 
is robbant ki Amerika és a feltörekvő Kína között. A trade war, 
vagyis a kereskedelmi háború két ország között fellépő konflik-
tus, melyben a felek különféle gazdasági korlátozásokkal lépnek 
fel egymás ellen a saját érdekeik növelése vagy a másik fél aka-
dályozása érdekében. Az eszközei lehetnek például elsősorban 
protekcionista, azaz a hazai piacot védővámok, kvóták, embargó 
és adókedvezmények. Az adott állam, esetünkben főképp Ame-
rika védővámokat vet ki az importra, ami külföldről (Kínából) 
érkezik be, ezzel terhelve őt. Ez arra sarkalja a belső piacot, hogy 
import helyett termelje meg saját magának az eddig importált 
termékeket. Ez elsőre jól is hangzik, azonban ez óriási károkat 
okoz a nemzetközi kereskedelemben. Továbbá egy másik eszköz 
lehet a valutamanipuláció, amikor az állam mesterségesen a ka-
matlábakkal befolyásolja a valutájának keresletét, ezzel az exportot 
vagy az importot ösztönözve. Másik eszköz lehet a technológiai 
transzfer, amikor a technológiai információk áramlanak oszágok 
között. Ez lehet legális és adott esetben akár kevésbé legális is. Az 
usA már régóta gyanúsítja Kínát, hogy kémkedik és másolja az 
amerikai fejlett technológiát. A nyersanyagokkal is lehet károkat 
okozni, amikor például egy országnak értékes, ritka nyersanyaga 
van, például Kínának, és ezeket nem hajlandó, vagy nagyon ma-
gas áron exportálni más országoknak (Amerikába). Végezetül a 
befektetésekkel való taktikai sakkozás lehet egy sarkalatos eszköz, 
amikor az adott ország a területén levő külföldi befektetéseket ösz-
tönzi vagy adott esetben hátráltatja, ellehetetleníti, ezzel szintén 
csapást okozva az anyaállamnak. 

Az Egyesült Államok és Kína a világ két vezető gazdasága-
ként és jelentős katonai erejeként alapköveit jelentik a nemzeti 
viszonyoknak és a világban folyó kereskedelemnek. A politikai 
és gazdasági folyamatok főbb mozgatórugói és a többi állam 

A kereskedelmi háború 
Kína és az Egyesült Államok között

meglehetősen kitett az itt zajló folyamatoknak. Míg az Egyesült 
Államok már huzamosabb ideje a világ vezető hatalmának szá-
mít, Kína az elmúlt évtizedekben hatalmas gazdasági növekedés 
révén óriási hatalomra tett szert, és jogosan lehet állítani, hogy 
jelenleg az usA legnagyobb „kihívójának” számít. Vajon csupán 
a vezetői gazdasági szerep veszélyben léte az oka, hogy Amerika 
kirobbantotta a kereskedelmi háborút, vagy voltak egzakt okai is?

Talán a valós kezdetét az Amerika és Kína között zajló keres-
kedelmi háborúnak 2016-ban jegyzik, amikor is megválasztották 
Donald J. Trumpot Amerika elnökévé, aki drasztikus változásokat 
hozott az Egyesült Államok Kínával való kereskedelmében. A 
kereskedelmi háborút lényegében három indokra hivatkozva 
robbantotta ki a Trump általi vezetés. Ezek a hazai munkahelyek 
megszűnése, Kína etikátlan, törvénytelen kereskedelme, és a szel-
lemi tulajdon megsértése. Mindemellett viszont a fő átfogó érv a 
jelentős külkereskedelmi deficit, azaz a tény, hogy Kína sokkalta 
többet exportál Amerikába, mint importál onnan. olyannyira 
komolyan vette a problémát, hogy „nemzetbiztonsági kockázat”-
ként hivatkozott többször is rá. 

Technológiai háború 
Csakúgy, mint a történelemben Amerika és oroszország között 

zajló hidegháború, ahol a technológiai éllovasság volt a célja mind-
két félnek, most a 21. században ugyanezt a tendenciát vélhetjük 
felfedezni az Egyesült Államok és immár Kína között.

 A cikk írásának idejében a technológiai háború legfontosabb 
fókusza a mikrochipek ágazata. Az usA igazán ezen a területen 
tud a leghatékonyabban fellépni Kína ellen, ugyanis a világ chip-
gyártásának a 70%-át betöltő 3 óriáscég közül 2 amerikai, illetve 
a harmadik sem kínai, hanem német. Természetesen Kínában is 
vannak cégek, amelyek ilyen jellegű szoftverekkel foglalkoznak, 
azonban ez a kb. 30 cég közel sem elég ahhoz, hogy lefedje a 
teljes keresletét az országnak, így kénytelen a különböző félkész 
termékeket más országokból importálni. A felzárkózást továbbá 
nehezíti, hogy míg az Egyesült Államokban az egyik legnagyobb 
cég egymagában foglalkoztat 13 ezer embert az EDA (electronic 
design automation) szoftvermérnök területen, mindaddig egész 
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Kína mindössze 3 ezer alkalmazottal dicsekedhet. Amerika 
ezt a kényszerhelyzetet meg is ragadta, és 2022 augusztusában 
Washington korlátozásokat vezetett be az EDA szoftverek Kínába 
történő exportjára.

A technológiai háború egyik, ha nem a legfontosabb aspektusa 
továbbá nem csak a legkorszerűbb gépek, vagy a leginnovatívabb 
új találmányok és ezeknek a folyamatos fejlesztése, hanem a 
munkaerő maga, akik ezeken a területen dolgoznak és tanulnak. 
A korábban említett chipgyártásban fennálló különbség Amerika 
javára így Kína számára egy sarkalatos szempont, ami fejlesz-
tésekre szorul, azonban ez a folyamat nem olyan egyszerű. A 
probléma több tényezőből áll össze, mint például a rendelkezésre 
álló munkaerő mennyisége, az oktatás színvonala, a munkahelyi 
megbecsülé, és ha már háború, akkor a másik fél által nyújtott 
feltételek, melyek olykor a másik fél, ez esetben az usA szem-
pontjából kedvezőbbek. Az életminőség az Egyesült Államokban 
továbbra is vonzóbb, így Kína folyamatosan veszti el a tehetsége-
ket, ráadásul a legnagyobb riválisa javára. A kínai és hongkongi 
útlevéllel rendelkező, Amerikában doktorált szakemberek kicsivel 
több mint 80%-a nyilatkozott úgy, hogy maradni szándékozik az 
Államokban karriert építeni vagy további kutatásokat végezni.

A technológiai háború a 21. században továbbá az adatszerzésről 
is szól. A Huawei 5G-infrastruktúrájának kiépítése elleni kifogás 
szerint a kínai nagyvállalaton keresztül adatokhoz jut hozzá a 
pekingi vezetés. Ennek kapcsán Washington következő lépéseinek 
feltehetőleg ez is a középpontjában lehet. A kínai üzleti világban 
tény, hogy a nagyvállalatok szorosabb kapcsolatban állnak a 
kormánnyal, mint máshol, ezért a veszély igen is valós. És nem 
csak a Huaweijel kapcsolatban, hanem más óriási technológiai 
platformok is hangsúlyt kaphatnak, mint például a TikTok, ami 
szintén rengeteg adatot gyűjt össze felhasználóikról. Csak ez az egy 
platform, ami rendkívül nagy népszerűségnek örvend manapság, 
Amerikában több mint 150 millió felhasználóval rendelkezik. 
Washington pedig attól fél, hogy a vállalat bármikor képes lenne 
kiadni a felhasználóiról az adatokat a pekingi vezetésnek, ha az 
nagyobb nyomást gyakorolna rá. Hasonló félelmek révén, nem-
zetbiztonsági szempontokra hivatkozva India már be is tiltotta a 
TikTok használatát. Talán csak idő kérdése, és Amerika is hasonló 
döntésre jut.

Amerika szempontjából veszélyes lehet továbbá a 2015-ben, 
Pekingben elfogadott programterv „Made in China 2025” néven, 
amely lényegében arról szól, hogy az állami irányítás segítségét 
igénybe véve globálisan vezető szerepet szeretne elérni az ázsiai 
nagyhatalom a legtöbb éltechnológiai ágazatban, mint például a 
szupergyors adatátvitelben, a továbbfejlesztett robotokban, vagy 

a jelenkor egyik legfontosabb és legaktuálisabb területén,  a mes-
terséges intelligenciában. 2018-as adatok szerint az AI gyakorlati 
alkalmazásába több pénzt fektettek be Kínában, mint az usA-ban, 
Washingtont azonban főképp Kína e5G-vel kapcsolatos hatalmas 
előny zavarja. 

Megoldási alternatívák
Vajon mi erre a promlémára a megoldás, és lehetséges-e azt 

véghez vinni? Megoldás-e az, ha egy fél győzedelmeskedik? 
Természetesen nem, vagyis a győztes félnek és annak érdekeinek 
minden bizonnyal igen, de globálisan, nemzetközi szemmel 
nézve már korántsem. Amennyiben ténylegesen pozitív változást 
szeretne elérni a két fél, talán a hozzáálláson kellene elsődlegesen 
változtatni és a probléma legmélyére látni, alaposan megvizsgálni, 
hogy megfelelően tudjuk kezelni azt. 

Amerika, ha valóban strukturálisan csökkenteni szeretné a 
külkereskedelmi deficitjjét, akkor ezt nem radikális protekcionista 
intézkedésekkel, hanem a megtakarítási rátájának a növelésével te-
heti meg. A kormány ezt közvetlenül tudná emelni a költségvetési 
hiány csökkentésével. Ez azért lehetséges, mert Amerika esete tö-
kéletes példája az „ikerdeficit” jelenségnek, amikor a keresedelmi 
mérleghiány és a költségvetési deficit tendenciaszerűen együtt 
mozognak.   Azonban Trump épp az ellenkezőjét tette. 2017-ben 
a jelentős adóvágással növelte a költségvetési deficitét a 2017-es 
évi 779 milliárd dollárról 2019-re 984 milliárd dollárra. Ez a GDP 
arányt tekintve 3,5%-ról 4,6%-ra emelkedett.

Amennyiben sikerülne a Kínai importtermékek egy nagy ré-
szét helyettesíteni, az sem feltétlenül biztos, hogy hazai, amerikai 
termékekkel történne, meglehet, hogy más külföldi beszállítók 
helyettesítik ezeket, így nem igazán változik a helyzet, csupán 
relációs importhelyettesítés, azaz a kereskedelem földrajzi vo-
natkozása lesz más. Természetesen már ez is egy előrelépés lenne 
az Egyesült Államok számára a kereskedelmi háborút tekintve. 

Összességében tehát az amerikai vezetésnek azt kell megértenie, 
hogy a viszonylag magas külkereskedelmi deficit nem egy óriási 
veszélyforrás, hanem a maga módján a nemzetközi kereskedelmet 
és a geopolitikát figyelembe véve szükségszerű. számos oka lehet, 
többek között a hozzáadott érték problémája, a szolgáltatáske-
reskedelem, vagy a korábban említett belső megtakarítás. Tehát 
mind a nagyhatalmaknak és a környező világkereskedelemnek is 
hasznosabb lenne a háborúzás helyetti kapcsolatok javítása és a 
szabadkereskedelem támogatása. 

Vasváry Márton
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Budapesten, a PP Center Gamerland termében rendezték 
a K&H Egyetemi Esport Kupa idei döntőjét, amelyen 
a DEAC-Hackers három versenyszámban is szerepelt.

League of Legends kategóriában a DEAC a harmadik helyet sze-
rezte meg. Minden csapat keményen készült a közelgő összecsapá-
sokra, hiszen ez a verseny kiemelt jelentőségű az egyetemi e-sport 
világban. A felsőági döntőben a mieink a BME ellen játszottak.

– Az első mérkőzés során sajnos egy rosszul megjátszott 
csapatharcot követően túl nagy hátrányba kerültünk, ami végül 
vereséghez vezetett – kezdte Lekka Konrád, a DEAC League of 
legends kategória edzője. – A második mérkőzés már jobban ala-
kult. Lekka Lénárd remek teljesítményének köszönhetően sikerült 
előnyt szereznünk egy 3v2-es szituációban, és végül győztünk. 
A második mérkőzést is megnyertük, ám a harmadikban sajnos 
kijöttek a csapat objektív kontrollhiányosságai. Bár hamar előnyt 
szereztünk, de mindezt nem sikerült kihasználnunk az objektívek 
megszerzésére, ami végül vereséghez vezetett. Hasonló problémák 
merültek fel a vigaszdöntőben az ELTE ellen is, ugyanakkor ezek-
ből a mérkőzésekből sokat tanulhatunk a jövőre nézve. Fontos lesz 
számunkra, hogy javítsunk az objektív kontrollon és fejlesszük az 
együttműködést a csapatban. Bízunk benne, hogy ezek az értékes 
tapasztalatok segítenek nekünk még eredményesebben szerepelni 
a jövőben – zárta Lekka Konrád.

Az EA FC 24 versenyszámot három háromfős és egy négyfős 
csoportra osztották. George M. Fouad másodikként, Banga József 
pedig elsőként hozta a négyfős csoportot, míg Hunyadi sajnos 
kiesett. A nyolcaddöntőben jött az igazi dráma, hiszen a két, még 
versenyben lévő játékosunknak egymással kellett megmérkőznie, 
ami egy kompetitív meccs után Banga győzelmével zárult, így az 
egyiptomi játékosunknak itt véget ért a verseny. A döntőn kívül 
minden meccs Bo3-ba folyt, de a nyolcad- és negyeddöntőben 
nem volt szükség harmadik mérkőzésre, mivel Banga simán hozta 
őket. Az elődöntő már más volt. Az első mérkőzés egy hihetetlenül 
szoros összecsapást hozott, melynek vereség lett a vége, de ezt a 
második mérkőzésen jóvátette játékosunk egy utolsó perces góllal, 
vagyis jöhetett a harmadik összecsapás. A rendes játékidő 2-2-vel 

zárult, és a hosszabbítás sem hozott eredményt, így a tizenegye-
sek döntöttek. Az ellenfél második pontrúgását elhibázta, és egy 
idegtépő meccs után Banga jutott a döntőbe. Itt Ven_balazs volt 
az ellenfele, akik jól tudott pozicionálisan védekezni, a támadá-
sai gyorsak és pontosak voltak, így először 2-0-ra, majd 3-1 re 
legyőzte játékosunkat.

– Összegezve, elégedett vagyok a játékosokkal. Örültem volna, 
ha nem kell egymást kiejteniük, de ilyenek a versenyek. rengeteg 
mindent lehet tanulni ezekből a megmérettetésekből, kinek min 
kell fejleszteni játékon belül és pszichés szinten. Gratulálok min-
denkinek – mondta Molnár Zsolt EA FC 24 edző.

rocket League kategóriában a korábbi K&H Egyetemi Esport 
Kupa legjobb 8 csapata kapott meghívást egy újabb összecsapásra, 
LAN keretek között. Az online bajnokság 3. helyét megszerezve 
a DEAC játékosai újult erővel léptek be a Gamerland kapujain. 
A csoport első meccsén az online verseny bajnoka, az ELTE 
ellen 3-1-re nyert a DEAC, majd a BCE és a BME csapata felett 
diadalmaskodtunk 3-0-ra. Ezen győzelmek biztosították a cso-
portelsőséget, így az azonnali elődöntőbe jutást is. A fináléért 
az Óbudai Egyetemmel csaptunk össze, és ismét sikerült 3-0-s 
győzelmet aratni. Ezután jöhetett a döntő, amelyen a Budapesti 
Metropolitan Egyetemmel kerültünk szembe. A folyamatosan 
szoros és izgalmas meccsek ellenére sem tudtunk fogást találni a 
METu játékosain, így a Bo7-es szériát 4-0-s győzelemmel tudta 
abszolválni az ellenfél csapata.

– Nagyon örülök, hogy a szokatlan LAN-körülmények ellenére 
hamar megtaláltuk a ritmust. Végig nagyon szervezetten és egy-
másban megbízva játszottunk, és ez meg is hozta a csoportkörben 
a gyümölcsét. Az elődöntő előtt volt egy hosszabb szünetünk, de 
ez sem tudott kizökkenteni minket, az Óbudai Egyetem ellen is azt 
játszottuk, amit szerettünk volna. A döntőben sajnos nem sikerült 
a végső győzelem, de ennek ellenére nagyon büszke vagyok a 
csapatra, és remélem, sok lehetőségünk lesz még együtt bizonyí-
tani – értékelt a csapatkapitány, Csákó „DaruMester01” Dávid.

Az egész napos küzdelem végére tehát a Debreceni Egyetem 
játékosai a 2. helyet tudták megszerezni a tavalyi 7-8.-hoz képest, 
illetve egy helyezést javítottak a pár héttel ezelőtt lezárult online 
egyetemi bajnokságot követően.

Nyitrai Daniella, deac.hu

Sikeres szereplés
a K&H Egyetemi Esport Kupán 
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A tavalyi félévhez hasonlóan idén is meg-
rendezésre került az egyetemi szabadidős 
teniszverseny. Április 8-án a Böszörményi 
úti Teniszcsarnokban lezajlott versenyre 16 
játékos nevezett. 

A torna jó hangulatban zajlott, az előző 
félévhez képest magasabb színvonalú mérkő-
zések voltak. Gratulálunk a versenyzőknek! 

A torna végeredménye:
1. Vékony Bence
2.  Zoltán
3. Ölveti László és Akpomie Frederick

Ráncfelvarráson esett át a Kecskeméti János Tornacsar-
nok: a Debreceni Egyetem Böszörményi úton található 
sportcsarnoka új burkolatot kapott, kifestették 
és rendbe tették a világítását. A nyári EUG egyik kiemelt 
edzőközpontjának felújítása saját forrásból valósult meg.

A felújított terem átadásán Balogh László, a Debreceni Egyetem 
sporttudományi Koordinációs Intézetének (DEsKI) igazgatója 
elmondta: az építményt 1989-ben húzták fel, így természetes, 
hogy az évek során elhasználódnak egyes területei, amelyeket 
karban kell tartani.

– szerkezettel kapcsolatos probléma nem merült fel, viszont a 
padlót az elmúlt 35 év alatt negyedjére kellett cserélni. Elbontottuk 
az előző borítást, az alatta lévő réteget teljesen fel kellett újítani. 
A beton fölé került rugalmas rétegre ment rá a sportpadló, így 
ugyanazt a rugalmas szerkezetet tudja adni, mint mondjuk a 
DEsoK. Gondolkodtunk, hogy padló vagy műanyag borítást 
válasszunk-e, végül a szakmai észrevételek miatt döntöttünk az 
utóbbi mellett. A vonalazást illetően is azt akartuk, hogy ugyan-
azokra a sportágakra legyen alkalmas, mint korábban, tehát a kézi-
labdára, a futsalra, a röplabdára, a tollaslabdára, a kosárlabdára és 
a floorballra. A kötelező egyetemi sporttárgyakat teljesítők mellett 
a sporttudományi képzési területen tanulók, illetve a DEAC-osok 
is használják a csarnokot, így terhelve van alaposan, de bízunk 
benne, legalább nyolc-tíz évig kitart a frissen lerakott padlózat. Az 
új burkolat mellett ki is lett festve a csarnok, valamint a világítást 

Új sportborítás

is teljeskörűen felújítottuk. Mindez a 2024-es Európai Egyetemi 
Játékok szempontjából is lényeges, ugyanis a Kecskeméti János 
Tornacsarnok lesz az egyik kiemelt edzőközpont. A rekonstrukció 
saját forrásból valósult meg, és 40 millió forintba került – számolt 
be a DEsKI igazgatója.

Az átadón Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja is 
részt vett. Felelevenítette, hogy a csarnokot 1989-ben avatták fel, 
amikor ő még hallgatóként járt az Agrárra. 

– Borzasztóan örültünk, mikor 35 évvel ezelőtt birtokba ve-
hettük a létesítményt, de ahogy minden, úgy az idők során ez is 
használódott, főként a padló, így időszerű volt a cseréje. Ha van 
lehetőségünk, folyamatosan fejlesztünk, akár pályázati pénzből, 
akár saját forrásból, mert azt tapasztaljuk, igény van minden egyes 
sportfelületre. Azonban a fejlesztésekhez tervekre van szükség, 
mert akinek nincs terve, se pályázata nincs, se egyéb fejlesztése. 
Nekünk bőven van tervünk az egész egyetem sok szegmensére 
vonatkozóan, így a sportra is. A Böszörményi úti campuson is 
várhatóak további újítások, jelen pillanatban várjuk a DEAC által 
TAo-pályázatból beruházott új füves pálya átadását. Érdemes 
kiemelni, hogy a tervek szerint belátható időn belül megvalósul-
hat, amit már 15 éve tervezünk, vagyis hogy a Balásházy János 
Gyakorló Technikuma, Gimnáziuma és Kollégiuma is megkapja 
a rég várt tornacsarnokát – ismertette Bács Zoltán.

Sajtóközpont – KSzD

Debreceni Egyetemi Szabadidős Teniszverseny
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Fodor Antal tanítványai vészhelyzetben is tanúbizonysá-
got tettek a csapatösszetartásról. 

A DEAC férfi röplabdacsapata szépen menetel a 2023/2024-es 
szezonban a Férfi Extraligában. Az egyetemisták a Pénzügyőr sE 
csapata ellen játszottak a negyeddöntőben, a párharc az egyik fél 
három győzelméig tartott. Az első találkozót Debrecenben ját-
szották a csapatok, ahol a DEAC 3:0-s győzelemmel indított, majd 
idegenben 3:1-re nyert. A negyeddöntő harmadik mérkőzését 
március 22-én játszották a felek a DEsoK csarnokban. 

A találkozó elején kissé akadozó volt az egyetemisták játéka, 
a Pénzügyőr a blokkokkal okozott kellemetlenséget, míg a nyi-
tásokkal a saját dolgát nehezítette meg a DEAC. Pavliuk ászával 
17:13-ra változott az állás, majd megtartva az előnyt 25:19-re 
nyerte a játékrészt Fodor Antal csapata. A második etapban a 

cívisvárosiak uralták a játékot, végül 
tizennégy pontos különbséggel, 25:11-
el zártak. A harmadik szettben javult 
a Pénzügyőr sE játéka, Kovács Zoltán 
vezetésével végül megnyerték a játék-
részt, így jöhetett a negyedik felvonás. 
Ekkor láthatták a nézők a meccs 
leghosszabb labdamenetét, amelyet 
megnyert a DEAC, majd Marlon, 
Willian, Pavliuk és Bagics Balázs jó 
megoldásainak köszönhetően három 
ponttal megléptek az egyetemisták. 
A fővárosiak küzdöttek, egy pontra 
csökkentették a különbséget, végül 

Pavliuk ászával sikerült lezárni a találkozót. A DEAC a győzelem-
mel bejutott az Extraliga döntőjébe, ami történelmi siker, hiszen 
férfi röplabdázóink még sosem jutottak eddig a bajnokságban. 
Az elődöntő – a negyeddöntőhöz hasonlóan – az egyik fél három 
győzelméig tartott. 

Március 26-án a csapat hivatalos honlapján jelent meg a hír, 
miszerint a DEAC magyar válogatott feladót igazolt Mikuláss 
Koch Marcell személyében, aki az elődöntőben pályára is lépett. 

Április elején idegenben, a MÁV Előre Foxconn otthonában 
játszotta első elődöntős mérkőzését a DEAC, a kezdőcsapatban 

szerepelt Mikuláss Koch Marcell is, akinek nem kellett sokat várni 
az első pontjára, amivel vezetést is szereztek az egyetemisták. Egy 
ideig egyik csapat sem tudott meglépni, majd a hazaiak újítottak, 
meg is szerezték az előnyt, és bár Willian vezetésével megfordult 
az állás, a végjátékból a székesfehérváriak jöttek ki jobban, az első 
szettet 25:22-re nyerték. Jól indította a DEAC a második etapot, de 
a MÁV Előre megtalálta az ellenszert, a végjátékban ismét jobbnak 
bizonyultak 25:21-re nyerték a szettet. A harmadik játékrészben 
a DEAC igyekezett szépíteni, de már nem tudták megfordítani az 
állást, a szerencsésebb napot kifogó székesfehérvári gárda 25:19-
re nyerte a záró felvonást, így 3:0-s vereséggel kellett készülnünk 
a folytatásra. 

Három nappal később, április 3-án a DEsoK csarnok adott 
otthont a párharc második találkozójának. Az első szettben a 
székesfehérváriak tekintélyes előnyre tettek szert, Fodor Antal időt 
kért, de ez sem segített, 14:25-ös állással ért véget a játékrész. A 
második felvonásban ellépett ellenfelétől a DEAC, és igyekeztek 
is megtartani az előnyt, de a végjátékban többször pontatlanul 
játszottak az egyetemisták, így 21:25-re nyerte a szettet a MÁV 
előre. A záró játékrészben a cívisvárosi cserék ellenére ismét el-
léptek a vendégek, és a kulcspillanatokban továbbra sem találta a 
formáját a DEAC, így ezúttal is 3:0-ra győztek a székesfehérváriak. 

Április 7-én a Videoton oktatási Központban folytatódott az 
elődöntős párharc. A mérkőzés elején fej-fej mellett haladtak 
a csapatok, majd Pavliuk villanásának köszönhetően 15:12-re 
módosult az állás. Nem hagyta magát a MÁV Előre, Bagics for-
dította meg az eredményt, majd a végjátékban hiába egalizált újra 
a DEAC Kiss Imre és Pavliuk megmozdulásaival, a játékrészt a 
MÁV Előre zárta le (25:23). A második etapban ismét vezetést 
szerzett a DEAC, de a hajrában a székesfehérváriak fordítottak. 
A végén a hazaiak elrontott nyitásai után először nyert szettet a 
szezonban a DEAC a MÁV Előre ellen (23:25). 

A harmadik felvonásban jobban kezdtek a székesfehérváriak, 
de sikerült fordítani a DEAC-nak, végül Pavliuk zárta le a játék-
részt, amelyet 23:25 arányban nyertek meg. A negyedik etapban 
a felpaprikázott hazaiak uralták a játékot, egyre tovább nőtt a 
különbség. Fodor Antal cserékkel próbálta felrázni az egyetemis-
tákat, és bár akadtak szép momentumok, a fehérváriak uralták a 
szettet (25:16). A záró szettben sikerült hárommal meglépni, de 
nem hagyta magát a MÁV Előre, válaszként sorozatban hat pontot 
termelt, és meccslabdához jutott. A DEAC ennek ellenére nem 

Történelmi sikert értek el 
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adta fel, de nem volt ellenszer Koci megmozdulására, így 3:2-re 
győztek a székesfehérváriak. 

A DEAC a folytatásban a MAFC-BME együttesével küzdhet 
meg a bronzéremért. 

A DEAC röplabdázóinak honlapja április 13-án arról számolt 
be, hogy megrázó pillanatok játszódtak le az Extraligás férficsapat 
edzésén. Az együtteshez újonnan csatlakozó válogatott játékos, 
Blázsovics Péter gond nélkül elkezdte a csapattal az edzést, majd 
váratlanul rosszul lett, összeesett, elvesztette az eszméletét. Az 
együttes egyik játékosa, Árvai Péter – aki egyébként orvos – rögtön 
társa segítségére sietett. Érzékelte, hogy a csapattársának nincs 
pulzusa, ezért azonnal megkezdte a szívmasszázst. szerencsére a 
DEsoK – mint a Debrecen Egyetemi összes sportlétesítménye – 
rendelkezik defibrillátorral, amit elő is kellett venni.

– Zajlott az edzés, Peti pedig pont mögöttem ütött, így nem 
láttam – kezdte a visszaemlékezést a DEAC feladója, a Blázsovics 
életét megmentő Árvai Péter, aki korábban két és fél évig dolgozott 
a Debreceni Egyetem Neurológiai Klinikáján, jelenleg a Berety-
tyóújfalui Campus neurológusa, emellett pedig feltalálóként a 
hasonlóan hirtelen rosszullétek gyors diagnosztizálásán dolgozik. 

– Aztán az egyik csapattársam szólt, hogy Peti elesett. Megfor-
dultam, és láttam, hogy fekszik a földön. Görcsrohama kezdődött, 
ami számomra neurológusként nem egy idegen látvány. Mondtam 
a többieknek, hogy ne ijedjenek meg, egy embernél ez általában 
néhány percig tart, utána magához tér, de nála nem így történt. 
Leállt a légzése és a keringése, ezért elkezdtem az újraélesztést. A 
csapattársaim között voltak orvostanhallgatók is, akiknek már van 
alapképzése, ők segítettek. Végeztem a mellkaskompressziót, a töb-
biek közben hívták a mentőt. Kértem, hogy jelezzék a központnak, 
ez egy megkezdett újraélesztés, mert ilyenkor az eset- vagy roham-
kocsit küldik. A DEsoK-ban volt egy félautomata defibrillátor, 
amit beüzemeltünk, mivel azonban a készülék nem javasolta, hogy 
defibrilláljunk, így folytattuk a mellkaskompressziókat. Megérke-
zett a mentő, Petit áttették a saját gépeikre, amik jelezték, hogy 
kamrafibrilláció áll fenn. Le is adták a sokkot, még a szakma sza-
bályai szerint harminc másodpercig tartott az újraélesztés, majd 
visszajött a légzés, kinyitotta a szemét. Ahogy kapta az oxigént, 
kezdett magához térni. Az újraélesztésekről azt kell tudni, hogy 
kevés százaléka sikeres, és még kevesebb az, amikor a beteg teljes 
életet tud utána élni, de úgy néz ki, Petinek ez sikerülhet. Jó érzés 
volt másnap reggel a köszönő üzenetére ébredni. Írta, hogy meg-
van, és él – mondta Árvai Péter a DEAC hivatalos honlapjának. 

Blázsovics Péterrel elmondása szerint korábban még soha nem 
fordult elő hasonló eset, nem lett rosszul sem edzésen, sem más-
hol. A szokásos sportorvosi vizsgálatok sem mutattak ki semmi 

rendellenességet. A klub honlapja kiemelte, hogy Árvai Péter 
mellett szintén köszönet jár a többi csapattársnak, aki segített, 
a mentősöknek, illetve szántó sándor szakorvosnak, a sportdi-
agnosztikai, Életmód és Terápiás Központ orvosigazgatójának, a 
Debreceni Egyetem sportorvosi Tanszék vezetőjének, aki azonnal 
a rendelkezésre állt, és intézkedett mindenben. A játékost először 
a sürgősségi Klinikára, majd a DE Kardiológia és szívsebészeti 
Klinikára szállították, a DEAC mielőbbi felépülést kívánt, várják 
vissza a játékost. 

Extraliga-elődöntő 1. mérkőzés
MÁV Előre Focxonn – DEAC 3:0 (22, 21, 19)

székesfehérvár, Videoton oktatási Központ, 223 néző. 
V.: szabó P., szarka J.

MÁV ELŐrE: Koci 20, Tomanóczy 6, Pesti 9, Janke 10, Ambrus 
2, szabó V. Csere: Takács (liberó), Boa. Vezetőedző: omar Pelillo
DEAC: Bagics 1, Marlon 3, Mikuláss Koch 4, Willian 21, Kiss I. 

2, Pavljuk 9. Csere: Bán (liberó), Bakóczy, Imre, Veres. 
Vezetőedző: Fodor Antal

Extraliga-elődöntő 2. mérkőzés
DEAC – MÁV Előre Foxconn 0:3 (-14, -21, -20)

Debrecen, DEsoK Csarnok, 200 néző. V.: Bátkai-Katona, Villás.
DEAC: Bagics 3, Marlon 6, Mikuláss Koch, Willian 15, Kiss I. 3, 

Pavljuk 12. Csere: Bán (liberó), Bakóczy, Veres. 
Vezetőedző: Fodor Antal

MÁV ELŐrE: Janke 10, Tomanóczy 1, szabó V. 1, Koci 15, 
Ambrus 8, Pesti 15. Csere: Takács (liberó), Boa, Fazekas 2, Dileo. 

Vezetőedző: omar Pelillo

Extraliga-elődöntő 3. mérkőzés
MÁV Előre Foxconn – DEAC 3:2 (23, -23, -23, 16, 12)
székesfehérvár, Videoton oktatási Központ, 195 néző. 

V.: Tillmann, Kiss Z.
MÁV ELŐrE: Ambrus 7, szabó V. 2, Koci 30, Eke 7, Pesti 22, 

Janke 8. Csere: Takács (liberó), Boa, Tomanóczy, Fazekas, Dileo 1. 
Vezetőedző: omar Pelillo

DEAC: Bagics 7, Marlon 11, Mikuláss Koch 5, Willian 15, Kiss I. 
5, Pavljuk 25. Csere: Bán (liberó), Bakóczy, remete, Imre, Veres. 

Vezetőedző: Fodor Antal
Továbbjutott a MÁV Előre Foxconn 3:0-ás összesítéssel.

forrás: roplabda.deac.hu
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